
EGZEMPLARZ BEZPŁATNY NAKŁAD 20.000 ISSN 2545-1545 NR 9(65)/2023 facebook.com/wPowiecief

RE
KL

AM
A 

RE
KL

AM
A

Piotr Biernacki, fot. Archiwum

Pani poseł, w ławach parlamentarnych zasiada pani od czterech 
kadencji. Jakby pani podsumowała tę właśnie mijającą? Jak ona 
wyglądała z pani punktu widzenia?

Pierwsze co przychodzi mi do głowy to chaos, stopniowo prze-
radzający się w rządy autokratyczne. Nominaci partii rządzącej, 
Prawa i  Sprawiedliwości, zniszczyli instytucje demokratyczne 
i zasady państwa prawa. Gdzieś zniknęła nie tylko kultura poli-
tyczna, ale też kultura osobista ministrów, którzy przestali uzna-
wać funkcję kontrolną Sejmu. PiS agresywną retoryką, oszczer-
stwami wobec opozycji, dezinformacją i  mało przejrzystymi 
procedurami legislacyjnymi wytworzył wręcz toksyczną atmos-
ferę. Zmiany regulaminu sejmowego zniweczyły to, co jest isto-
tą parlamentaryzmu i  demokracji, czyli wypracowanie poprzez 
dialog i  debatę publiczną, dobrego prawa. Posłowie opozycji 
byli notorycznie eliminowani z wszelkiej dyskusji. Niejednokrot-
nie wyłączano nam mikrofony, gdy chcieliśmy się wypowiedzieć 

w ważnych dla Polaków kwestiach, które akurat nie były po my-
śli partii rządzącej. Podobnie sytuacja wyglądała w czasie pracy 
w komisjach. Ostatnie cztery lata to powolne zwijanie się Sejmu, 
zabijanie jego funkcji kontrolnej. To sytuacja niespotykana, odkąd 
jestem posłem.

Jest pani członkiem komisji finansów publicznych. Ostatnio 
rząd przedstawił projekt przyszłorocznego budżetu. Zapewne 
był on już w  jakimś stopniu procedowany. Jak go pani ocenia, 
jako była wiceminister finansów?

Ustawa o finansach publicznych ma nadrzędną zasadę - pieniądze 
publiczne powinny być wydawane w sposób celowy i oszczędny. 
Rząd Mateusza Morawieckiego do finansów publicznych wpro-
wadził „wolną amerykankę”. Z  tym stwierdzeniem zgadzają się 
niemal wszyscy ekonomiści, zresztą sam PiS tego już nawet nie 
ukrywa. Jak uświadomimy sobie, że rządzący wyrzucili w błoto 1,5 
mld zł na budowę elektrowni w Ostrołęce, 70 mln zł na nieprzy-
datne respiratory od handlarza bronią, zaciągnęli ponad 400 mld 
zł długu poza budżetem państwa, czyli poza kontrolą społecz-
ną, czy wydali 7 mld zł na niepotrzebne łóżka covidowe, a w tym 
czasie mieliśmy ponad dwieście tysięcy nadmiarowych zgonów 
Polaków, to obraz stanu państwa maluje się dramatycznie. To 
wszystko pokazuje kompletny brak umiejętności zarządzania pie-
niędzmi podatników. Budżet kancelarii premiera Morawieckiego 
wzrósł wielokrotnie. Kłamali, że ich rządy będą tanie i skromne, 
a tak naprawdę skala marnotrawstwa pieniędzy jest gigantyczna. 
Także w spółkach skarbu państwa. Jak donosiły media, państwo-
we, giełdowe spółki wypłaciły ludziom związanym z PiS około 45 
mln zł nagród. 

Ale wracając do przyszłorocznego budżetu?

Rząd PiS zaplanował wydać 165 mld zł więcej niż wynoszą docho-
dy budżetowe. To największa dziura budżetowa w historii. Czyli 
już teraz założyli, że na to, co sami zapisali w budżecie, zabraknie 
165 mld zł. Trzeba będzie się zadłużyć o tę kwotę i jeszcze bardziej 
powiększyć już i tak katastrofalne zadłużenie Polski. PiS zwiększył 
nasze zadłużenie o ponad bilion złotych. Jeśli podzielimy ten dług 
na nas wszystkich, to na każdego z nas, zgodnie z projektem bu-
dżetu na przyszły rok, przypadnie  ponad 56 tys. zł! 

Mówi się o wielkich wydatkach na zdrowie czy na zbrojenia.

Tak to tłumaczy rząd. Ale kłamie. Wydatki z  budżetu państwa 
na ochronę zdrowia mają wynieść w  przyszłym roku dokładnie 
0,87 proc. PKB. Reszta to są składki, które płacą Polacy w  po-
staci podniesionej do 9 proc. składki zdrowotnej. I  tę płaci każ-
dy - emeryt, przedsiębiorca czy etatowy pracownik. Z  budżetu 
pieniędzy na zdrowie jest wstydliwie mało. Polska jest w  ogo-
nie państw europejskich, które inwestują w  ochronę zdro-
wia. Co do zbrojeń, to znowu w  tym przypadku rząd kłamie. 
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Jasne jest, że armię trzeba modernizować, co do tego jest pełna 
zgoda. Jednakże PiS robi to, zaciągając długi w innych państwach, 
jak choćby w Korei Południowej lub w Stanach Zjednoczonych, czy 
poprzez wydatki z Funduszu Wsparcia Sił Zbrojnych, który także 
jest poza budżetem. Więc to, czym rząd uzasadnia ten ogromny 
deficyt, to tylko wytrych propagandowy. Potrzeby pożyczkowe 
państwa w  przyszłym roku to 340 mld zł. Finanse publiczne są 
naprawdę zdewastowane. Inwestycje są w zapaści, a przecież to 
jest serce gospodarki. To, co ją napędza. Spadły one z ponad 20 
proc. PKB za naszych czasów do 16 proc. PKB. W gospodarce wi-
dać recesję i mamy bardzo wysoką, dwucyfrową inflację. Drugą 
najwyższą w Europie po Węgrach. 

No właśnie, niewątpliwie inflacja i ogromny wzrost cen od kil-
ku lat spędza sen z powiek Polaków. Jakie pomysły ma Koalicja 
Obywatelska, by tę sytuację naprawić i zahamować inflację?

Bez wątpienia będzie to absolutny priorytet - wzmocnienie pol-
skiego złotego i zatrzymanie drożyzny to najważniejsze zadanie 
po wygranych wyborach. Jak to zrobić? Po pierwsze, musimy 
zdjąć pisowską blokadę z pieniędzy unijnych, z Krajowego Planu 
Odbudowy i Funduszu Spójności. KPO to 270 mld zł, a dwa razy 
tyle jest w Funduszu Spójności. Założone w tych programach cele 
już powinny być realizowane. Tych pieniędzy nie dostaniemy, je-
śli nie przywrócimy praworządności w naszym kraju. To warunek 
konieczny. PiS upartyjniając władzę sądowniczą poszedł na wojnę 
z podstawowymi zasadami unijnymi i łamie traktaty unijne. Nie-
zależność sądów to fundament demokracji, fundament Unii Eu-
ropejskiej. Dopóki rządzi PiS tej praworządności nie będzie, bo 
oni nie zgodzą się na niezależne sądy. Upartyjnione sądy mają im 
zapewnić bezkarność. Odblokowanie tych pieniędzy to natych-
miastowe umocnienie złotówki i  odzyskanie wiarygodności na 
rynkach finansowych. Polska wróci do wspólnoty europejskiej. 
Staniemy się znowu przewidywalnym krajem. Silny złoty i niższa 
inflacja to niższe  koszty obsługi długu. A wzrost inwestycji dzięki 
środkom unijnym to dalsze hamowanie inflacji. Natomiast to, co 
od wielu miesięcy robi Adam Glapiński, jest działaniem na szkodę 
portfeli Polaków i całej gospodarki. Zlikwidujemy podatek Belki, 
to znaczy, że jeśli ktoś ma oszczędności, to na lokacie w banku 
będzie mógł więcej zarobić. I  jeszcze jeden z  najważniejszych 
czynników antyinflacyjnych - musimy zapewnić tani prąd, dzięki 
transformacji energetycznej. 

Dlaczego jest to tak ważne? Jak to zrobić i czy w ogóle można to 
zrobić w krótkim czasie?

Cała gospodarka musi mieć prąd. Tani prąd, bo tylko wtedy pol-
skie firmy będą konkurencyjne. A  dlaczego prąd jest drogi? Bo 
przez osiem lat PiS „zaorał” energię wiatrową, nie zainwestowano 
w sieci dystrybucyjne niskiego napięcia, dlatego nawet jak Pola-
cy mają fotowoltaikę na dachu, to ta energia nie jest odbierana. 
Właśnie ze względu na niewydolność sieci. Bez dużych inwestycji 
w energetykę nie będzie taniego prądu. Nie uda się to bez środ-
ków europejskich. Europa odchodzi od węgla. Na to zgodził się 
zresztą sam Morawiecki, natomiast sekwencja kolejnych ruchów 
rządu jest pokazem ignorancji i  braku jakiejkolwiek koordynacji 
i logiki działań. PiS walczy z odnawialnymi źródłami energii, a jed-
nocześnie doprowadza do zamykania kopalń. Drogi prąd zniszczy 
konkurencyjność naszego przemysłu, naszych przedsiębiorców, 
a co za tym idzie - naszą gospodarkę i nasze budżety domowe. 
Przemyślana transformacja energetyczna to największe wyzwa-
nie, przed jakim stoi nasze państwo. My chcemy, by mieszkańcy 
uniezależnili się od państwowych monopolistów i mieli dostęp do 
tanich źródeł własnej energii.

Wspomniała pani o braku inwestycji. Nie tak dawno rząd ogłosił 
przecież wielką inwestycję Intela w Polsce. Coś więc jednak się 
dzieje.

Inwestycja Intela pod Wrocławiem to będzie ułamek tego, co In-
tel zamierza zainwestować w Europie. Planowana fabryka Intela 
w Niemczech to inwestycja rzędu 30 mld euro. U nas ma być 4 
mld euro. Nie wykorzystaliśmy szansy po pandemii, kiedy ze-
rwane zostały łańcuchy dostaw. Pandemia pokazała, że często 
głównym dostawcą produktów, półproduktów i surowców w wie-
lu branżach są Chiny. To uświadomiło wszystkim, jak światowa 
gospodarka uzależniona jest od Państwa Środka. Postawiono 
na większą dywersyfikację dostaw. Kiedy globalni gracze prze-
wartościowują swoje strategie rozwojowe, przenoszą produkcję 
i zakłady, to pisowski rząd śpi, a nawet gorzej, bo walcząc z Unią 
i upartyjniając sądy zniechęca inwestorów do Polski. Takich inwe-
stycji w nowe, strategiczne technologie, powinniśmy ściągać do 
Polski dużo więcej. Nasz kraj to świetnie przygotowani specjaliści, 

doskonała lokalizacja w centrum Europy, dobra infrastruktura ko-
munikacyjna i niestety wciąż niższe, a więc konkurencyjne, płace. 

Mówiąc o niezależności sądów stwierdziła pani, że PiS ich upar-
tyjnieniem chce sobie zapewnić bezkarność. Koalicja Obywatel-
ska po przejęciu władzy zapowiada rozliczenie czy wręcz osa-
dzenie głównych decydentów tej partii w więzieniach. Kogo i za 
co? 

Rozliczymy te osiem lat rządów PiS-u. To jest także w przedsta-
wionych przez Koalicję Obywatelską 100 konkretach na pierwsze 
sto dni naszych rządów. Wskazujemy nazwiska osób, wobec któ-
rych mamy już sformułowane wnioski do prokuratury i Trybunału 
Stanu. Warunek pierwszy - trzeba na nowo uniezależnić proku-
raturę od wpływów politycznych. Minister Sprawiedliwości nie 
może być Prokuratorem Generalnym zarazem. Jarosław Kaczyń-
ski będzie odpowiadał za sprawstwo kierownicze, za nielegalną 
próbę zmiany ustrojowej, bowiem politycy PiS-u bez zmiany Kon-
stytucji ustawami zmieniali ustrój. Nie podobał im się trójpodział 
władzy. Prokuratura zbada działania Szumowskiego, Cieszyńskie-
go, Macierewicza, Kamińskiego i jego ludzi, którzy nielegalnie in-
wigilują Polaków Pegasusem oraz hejterów z Ministerstwa Spra-
wiedliwości. Przed Trybunałem Stanu będą z  kolei odpowiadać 
Andrzej Duda, Mateusz Morawiecki, Jacek Sasin, Zbigniew Ziobro, 
Adam Glapiński oraz szef Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji za 
to, co zrobił z telewizją publiczną i mediami w Polsce. Lista zarzu-

tów i przypadków złamania prawa jest bardzo długa.

Rozwińmy wątek stu propozycji na pierwsze sto dni waszego 
rządu. Podzieliliście je na kilkanaście obszarów, w tym choćby 
propozycje kierowane do rodzin, ludzi młodych ludzi, seniorów, 
kobiet, przedsiębiorców. Sporo miejsca poświęciliście służbie 
zdrowia, podatkom, budownictwu mieszkaniowemu czy ener-
getyce. Może zacznijmy po kolei. Na co Polacy mogą liczyć jeśli 
15 października zdecydują się powierzyć ster rządów w  kraju 
największej opozycyjnej formacji?

To jest przede wszystkim program, który ma posprzątać bałagan 
po złej władzy i rozwiązać najważniejsze problemy Polaków. Nie-
kompetencja PiS-u, pomimo znacznych transferów socjalnych 
z naszych wspólnych przecież pieniędzy, tak naprawdę doprowa-
dziła do zubożenia naszego społeczeństwa. Tylko cztery ostatnie 
lata ich rządów to skumulowana inflacja, która sięga prawie 50 
proc. Tylko w te cztery lata z kont i portfeli Polaków wyparowały 
setki miliardów złotych oszczędności, bo zjadła je właśnie infla-
cja. Młodych ludzi nie stać na mieszkanie, bo zła polityka fiskalna 
i monetarna wywindowała oprocentowanie kredytów. W naszych 
propozycjach chcemy wprowadzić nieoprocentowane kredyty na 
zakup lub remont mieszkania dla osób do czterdziestego piąte-
go roku życia, chcemy przeznaczyć 10 mld zł na budownictwo 
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Profesor Marian Zembala nowym patronem 
Liceum Ogólnokształcące w Krzepicach

Trzecia Droga: Obronimy zdrową, polską żywność
W gospodarstwie rolnym w Opatowie, w po-
wiecie kłobuckim, spotkali się liderzy Trze-
ciej Drogi w kraju i na Śląsku Władysław 
Kosiniak-Kamysz i Henryk Kiepura. 

Na konferencji prasowej, podsumowującej 
spotkanie, obecni byli także kandydaci do Sej-
mu z okręgu częstochowskiego: Anna Socha, 
Grzegorz Boski, Adam Jaruga i Jerzy Cyrulik. 
Skomentowali oni tragiczną sytuację polskich 
rolników, spowodowaną błędami popełnionymi 
przez rządzących. 

- To błędna polityka rządu doprowadziła do 
ograniczenia produkcji zdrowej polskiej żyw-
ności! Aktualna cena zboża to 50 % ceny 
z ubiegłego roku a mimo to cena żywności 
w sklepach pozostała beż zmian – mówił Hen-
ryk Kiepura, lider częstochowskiej listy nr 2. 

Władysław Kosiniak Kamysz mówił o koniecz-
ności uszczelnienia polskiej granicy, przed na-
pływem żywności z zewnątrz. Przypomniał 
też zaniedbania rządu PiS, w wyniku których, 
rolnicy otrzymają znacznie niższe dopłaty bez-
pośrednie, chociaż politycy PiS-u zapowiadali 
ich zwiększenie.

MATERIAŁ KKW TRZECIA DROGA PSL-PL2050 SZYMONA HOŁOWNI

8 września br. w Krzepicach, odbyło się uro-
czyste nadanie miejscowemu liceum imienia 
nowego patrona - profesora Mariana Zem-
bali oraz nowego sztandaru. Ceremonia była 
wspólną inicjatywą Zespołu Szkół w Krzepi-
cach, Starostwa Powiatowego w Kłobucku 
oraz Urzędu Miasta w Krzepicach. 

Nowym patronem szkoły został wybitny le-
karz, jeden z pionierów polskiej transplanto-
logii, światowej sławy kardiochirurg o uznanej 
pozycji w Europie, absolwent krzepickiego li-
ceum, oddany rodzinnemu regionowi – ziemi 
kłobuckiej. Profesor Marian Zembala to także 
były Minister Zdrowia w polskim rządzie i po-

seł na Sejm. Zawsze czuł się  związany z Po-
wiatem Kłobuckim i chętnie to podkreślał, 
często spotykając się z młodzieżą z tutejszych 
szkół oraz z seniorami. Był ambasadorem ziemi 
kłobuckiej w Polsce i na świecie. 

W trakcie uroczystości, po przekazaniu krót-
kiej informacji o historii szkoły, jej dyrektor 
Grzegorz Mastalerz, przedstawił uzasadnienie 
decyzji o wyborze patrona, a Starosta Powiatu 
Kłobuckiego Henryk Kiepura i Przewodniczą-
cy Rady Powiatu Zbigniew Pilśniak przekazali 
na jego ręce uchwałę Rady Powiatu Kłobuckie-
go z dnia 22 czerwca 2023 r. w sprawie zmiany 
patrona liceum. 

Z udziałem najbliższej rodziny Profesora, od-
słonięto jego popiersie, a matka Krystyna Zem-
bala, wygłosiła wzruszającą mowę. Kolejnym 
punktem uroczystości była ceremonia nadania 
i poświęcenia nowego sztandaru szkoły. Po-
święcenia dokonał arcybiskup Wacław Depo 
Metropolita Częstochowski.

Uroczystość uświetnił program artystyczny 
przygotowany przez uczniów i absolwentów 
szkoły. Wystąpiła m.in. połączona orkiestra 
dęta, a zaśpiewały także solistki, absolwent-
ki liceum – Karolina Mrugalska, Martyna 
Borowska oraz tegoroczna maturzystka Eliza 

Wróblewska. 

- Podczas dzisiejszej ceremonii, jeszcze raz 
wrócił do Krzepic Profesor Marian Zembala 
jakiego miałem szczęście poznać - wielki przy-
jaciel, zawsze oddany sprawom i społeczności 
naszego regionu – zauważył Starosta Henryk 
Kiepura. 

I zostanie z nami!

Gratulujemy wszystkim związanym
z krzepickim liceum!
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komunalne, na remonty pustostanów. Zasób mieszkań jest duży 
w Polsce, trzeba je tylko na nowo oddać ludziom, wprowadzić na 
rynek. Pisowskie Mieszkanie Plus zbankrutowało. Proponujemy 
także comiesięczne 1,5 tys. zł dla kobiet, które przed ukończe-
niem trzeciego roku życia dziecka powracają do pracy z urlopu 
macierzyńskiego, a  dla przedsiębiorców wprowadzimy zasadę 
płacenia podatku dochodowego tylko od zapłaconych faktur. 
Dzięki temu tysiące małych przedsiębiorców unikną zapaści fi-
nansowej, a  pracownicy zachowają miejsca pracy. Zmniejszymy 
ponadto inne zobowiązania podatkowe. To aż nieprawdopodob-
ne, ale PiS obciążył Polaków ponad trzydziestoma nowymi dani-
nami i podatkami. Kwota wolna od podatku wzrośnie do 60 tys. zł, 
uważamy, że będzie to duża motywacja do podejmowania pracy 
i ograniczenia szarej sfery. Przedsiębiorcy zyskają jeden miesiąc 
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wolny od składek na ubezpieczenia społeczne, za to otrzymają 
wtedy świadczenie urlopowe. Ponadto ZUS przejmie od pierw-
szego dnia płatność za zwolnienia lekarskie pracowników w mi-
kroprzedsiębiorstwach. Zracjonalizujemy także wysokość składki 
zdrowotnej, będzie zryczałtowana. 

A w służbie zdrowia? Ten temat co wybory budzi emocje i ciągle 
jest źle, ciągle mówi się o słabej jakości usług zdrowotnych. 

Ochrona zdrowia w Polsce umiera w oparach obłudy ze strony 
rządzących. Wspominałam już o  katastrofalnej w  skutkach wal-
ce z  pandemią, o  wydaniu miliardów złotych na łóżka, respira-
tory, szpitale tymczasowe. W  służbie zdrowia chcemy przede 
wszystkim poprawić dostęp do lekarzy specjalistów, szczególnie 

w małych miejscowościach, bo tam sytuacja jest najgorsza. Bra-
kuje specjalistów, a kolejki są nawet na kilka lat do przodu. Nie ma 
szans, by szybko dostać się do specjalistów, nie ma szans na szyb-
ką konsultację, zabieg czy operację. Żeby ochrona zdrowia była 
na miarę naszych oczekiwań, to trzeba ją realnie dofinansować, 
doinwestować i efektywnie zorganizować cały system, a nie po-
zorować działania. Obecnie wydatki na polską ochronę zdrowia 
są jednymi z najniższych w Europie. Nie ma programów profilak-
tycznych, a  jak jakieś są, to poza skierowaniem na badania nikt 
się później pacjentem nie interesuje. Wśród naszych propozycji 
jest bon zdrowotny na profilaktykę i leczenie stomatologiczne dla 
dzieci i młodzieży, zniesienie limitów NFZ na leczenie szpitalne, 
wprowadzenie czytelnego, ale przyjaznego dla pacjenta, syste-
mu rejestracji wizyt u lekarzy. Zapewnimy prawo do bezpłatnego 
znieczulenia przy porodzie, opieki okołoporodowej, badań pre-
natalnych i pełną refundację in vitro. Na obszarach pozbawionych 
odpowiedniej diagnostyki stworzymy Powiatowe Centra Zdrowia 
zapewniające powszechny i równy dostęp do diagnostyki, lecze-
nia ambulatoryjnego i świadczeń specjalistycznych. Pieniądze, te 
miliardy złotych, które idą obecnie na propagandowe szczucie na 
opozycję w TVP Info, pójdą na walkę z rakiem oraz na opiekę psy-
chologiczną i psychiatryczną dla dzieci. To potwornie zaniedbana 
sfera, przez co cierpią polskie dzieci.

Szczególnie bliski, z racji wykształcenia, powinien być pani te-
mat edukacji. Na jej zły stan zwracają uwagę właściwie wszyst-
kie ugrupowania.

Bardzo ważne jest, aby polska edukacja była ciekawsza i bardziej 
praktyczna. Musimy odchudzić podstawę programową. W  cza-
sach, kiedy wszyscy mamy encyklopedię we własnej kieszeni, 
w telefonie, kiedy sztuczna inteligencja zaczyna odgrywać coraz 
większą rolę, w Polsce wymagamy od dzieci, by znały na pamięć 
wszystkie dopływy Wisły czy Odry. To niedorzeczne. Dziecko 
musi nauczyć się rozumienia świata, a nie wkuwania wiedzy na 
pamięć. Szkoła i nauczyciele muszą  rozwijać w dzieciach pasje 
i zainteresowania. Szkoła ma rozwijać a nie indoktrynować, jak to 
próbuje robić minister Czarnek. Aby to zrobić, zawód nauczyciela 
musi odzyskać właściwą mu godność, pozycję i autonomię. Chce-
my wprowadzić gamę zajęć dodatkowych, by w autorskich zaję-
ciach dzieci odkrywały swój potencjał, a uczniowie słabsi otrzy-
mali wsparcie. Płace w szkolnictwie muszą być wyższe, minimum 
o  30 proc. Nauczyciel więcej zarobi na jednym etacie, w  jednej 
szkole, prowadząc dodatkowe zajęcia, niż dzisiaj na dwóch eta-
tach. Poświęci więcej uwagi swoim uczniom. Praca, która nie nie-
sie za sobą odpowiedniej gratyfikacji finansowej, demotywuje i to 
widzimy w oświacie. 

Poznaliśmy propozycje dla kraju, a czy może ma pani jakieś pro-
pozycje stricte dla regionu częstochowskiego?

Przede wszystkim chcemy wszystkim samorządom, także tym 
w naszym regionie, oddać pieniądze, które zabrał im PiS. Polski 
Ład odchudził samorządy o kilkadziesiąt miliardów złotych rocz-
nie. Tego nie rekompensuje rozdawanie kartonowych czeków 
na inwestycje lokalne. Samorządy powinny mieć silne dochody 
własne. Po to one powstały, by na szczeblu lokalnym decydować 
o tym, co jest dla lokalnej społeczności ważne. Po to wybiera się 
sołtysów, wójtów, burmistrzów, prezydentów i radnych, by repre-
zentowali interesy mieszkańców. W naszej propozycji samorzą-
dy otrzymają więcej zadań, ale też znacznie więcej pieniędzy na 
ich realizację. Chcemy wzmocnić pozycję samorządów, których 
PiS nie lubi i  zwalcza, próbując uzależnić od władzy centralnej. 
Rozwój samorządów wzmocni ponadto budownictwo komunalne. 
W samej Częstochowie na mieszkanie komunalne oczekuje około 
tysiąca rodzin. Wspomniałam wcześniej, że na taki program chce-
my przeznaczyć 10 mld zł. Nowe mieszkania i  te istniejące, ale 
wyremontowane, o niskich czynszach, zatrzymają mieszkańców 
w naszych małych ojczyznach. Trzeba ponadto wzmocnić szpi-
tale powiatowe w naszym subregionie, bo mają olbrzymie długi. 
Potrzebne są nowe obwodnice, bo autostrada i ruch, który gene-
ruje, przysparza uciążliwości mieszkańcom Kłobucka, Myszkowa, 
Żarek, ale i mniejszych miejscowości. W końcu wsparcia wymaga 
rolnictwo, którego opłacalność PiS zniszczył swoimi decyzjami 
i zaniedbaniami. Subregion północny województwa powinien być 
„spichlerzem” Śląska. Poseł Szymon Giżyński obiecał Jura Agro 
Fresh Park, który miał być między innymi magazynem dla pło-
dów rolnych.  Powołali spółkę, która oprócz płacenia pensji pre-
zesom i radzie nadzorczej właściwie nic więcej nie zrobiła. Mie-
liśmy mieć największą w Polsce giełdę spożywczą, a przez kilka 
ostatnich lat postawili jedynie dwa billboardy przy autostradzie. 
Takie same, czyli żadne efekty, ma inna spółka „Wiolinowa”, która 
miała budować mieszkania plus. Wycięli las, przejedli 1,5 mln zł na 
pensje zarządu. PiS dużo obiecywał, ale poza dobrze płatnymi po-
sadami dla swoich działaczy partyjnych i ich rodzin, nic nie zrobił.

Dziękuję za rozmowę.
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Monika Wójcik, fot. Urząd Miejski w Blachowni

Łącznie dwadzieścia jeden propozycji pojawiło się na liście 
zweryfikowanych przez urzędników zadań w ramach przyszło-
rocznego Blachowniańskiego Budżetu Obywatelskiego. Teraz 
pochylą się nad nimi mieszkańcy w głosowaniu zaplanowanym 
na drugi tydzień października.

Dwanaście propozycji z Blachowni, po dwa z Konradowa, Łojek 
i Wyrazowa oraz po jednym z Cisia,  Nowej Gorzelni, a także Starej 
Gorzelni. W  sumie dwadzieścia jeden projektów, które przeszły 
przez formalną i  merytoryczno-prawną weryfikację w  urzędzie 
miejskim, teraz ocenią i wybiorą do finalnej realizacji mieszkańcy.

Nad czym będą głosować? W  przypadku Blachowni będzie to 
choćby propozycja zakupu nowoczesnego narzędzia ratownicze-
go wykorzystywanego przy wypadkach komunikacyjnych w  ra-
mach doposażenia tutejszej jednostki ochotniczej straży pożar-
nej,  modernizacja drogi przy ulicy Parkowej, doposażenie placu 
zabaw czy renowacja kortu tenisowego.

W  Cisiu wnioskodawcy chcą natomiast pozyskać pieniądze na 
zakup agregatu prądotwórczego dla remizy, w Łojkach zagospo-
darować działkę na potrzeby mieszkańców, a w Nowej Gorzelni 
doposażyć teren rekreacyjny. W  Starej Gorzelni planują z  kolei 
poprawić estetykę centrum sportowo-rekreacyjnego.

Środki, jakie miejscowe władze zabezpieczyły w  miejskiej kasie 
na ten cel, sięgają 350 tys. zł. Łącznie wszystkie zgłoszone pro-
pozycje przekraczają kwotę 530 tys. zł, także przed głosującymi 
pomiędzy 9 a 15 października trudny wybór.

BLACHOWNIAŃSKI BUDŻET 
OBYWATELSKI WKRACZA 
W KOLEJNĄ FAZĘ

Monika Wójcik

W  lesie komunalnym wybudowany zostanie łącznik między 
ulicami Partyzantów i Cmentarną. Na wniosek burmistrz Bla-
chowni radni przeznaczyli na to zadania 100 tys. zł.

Teren, który zostanie poddany modernizacji, najpierw zostanie 
wyczyszczony z  krzaków, ziemia wybrana, a  krawędzie ścieżki 
otrzymają krawężniki.

- Mają tam również zostać położone przewody elektryczne, aby 
za jakiś czas można było postawić w  tym miejscu kilka latarni. 
Dukt wyłożony zostanie tłuczniem, tak jak jest nad zbiornikiem 
wodnym. Zapewne ten skrót ułatwi ludziom dojście na cmentarz, 
do ogrodów działkowych czy do centrum Blachowni - relacjonuje 
swoją rozmowę na ten temat z burmistrz Szymańską radny Ma-
rek Kułakowski, któremu marzy się, aby w tym lesie powstał park 
miejski ze ścieżkami, ławkami i oświetleniem.

Inny radny, który zabiegał o  realizację wspomnianej inwestycji, 
nie ukrywa swojej radości z perspektywy bliskiego sfinalizowania 
projektu.

- Bardzo się cieszę, bo o to walczyłem od wielu lat i w końcu się 
udało. Raz jeszcze za przychylność dziękuję pani burmistrz i rad-
nym - dodaje Jerzy Szkurłat.

ŁĄCZNIK MA POWSTAĆ 
JESZCZE W TYM ROKU

BURMISTRZ SZYMAŃSKA ZAMIERZA 
WPROWADZIĆ REWOLUCJĘ
W TRANSPORCIE ZBIOROWYM

2 PAŹDZIERNIKA OBCHODZIMY
MIĘDZYNARODOWY DZIEŃ BEZ PRZEMOCY

Monika Wójcik, fot. Pixabay

Urząd Miejski w Blachowni planuje radykalne zmiany w połą-
czeniach GTV Bus od 1 listopada. - Chodzi o to, aby z każdego 
zakątka gminy bez konieczności przesiadania się dojechać do 
Częstochowy - wyjaśnia burmistrz Sylwia Szymańska.

Od jakiegoś czasu magistrat prowadzi zaawansowane rozmowy 
z  przewoźnikiem, który obsługuje połączenia na terenie gminy. 
Na stole leżą trzy propozycje, które zakładają obsługę trzech li-
nii. Pierwsza, rozpoczynająca kurs w Cisiu, przyjeżdżałaby przez 
Trzepizury do centrum przesiadkowego w Blachowni, przez ulicę 
1 Maja i Starowiejską oraz Wyrazów do Częstochowy.

Druga linia prowadziłaby od Malic, przez Błaszczyki, ulicę Czę-
stochowską w Ostrowach, Wyrazów prosto do największego mia-
sta w regionie. Trzecia natomiast ruszyłaby z Ostrów, przez ulicę 
Sienkiewicza do centrum przesiadkowego i dalej przez ulicę Pia-
stów, a następnie Konradów, Łojki i finalnie również prowadziłaby 
do Częstochowy.

Idea, która przyświeca tym planom, zakłada, iż każdy mieszka-
niec zainteresowany przejazdem na przykład z Cisia do Łojek czy 
Ostrów przesiada się w centrum Blachowni i korzysta z innej linii 
wiodącej do celu. Jak podkreślają gminni urzędnicy, nowe rozwią-

zanie to więcej połączeń do Częstochowy.

- Myślę, że wszyscy będą zadowoleni. Oczywiście podróż w gra-
nicach gminy zostaje na starych zasadach, czyli jeździmy bezpłat-
nie. Z kolei chcąc już jechać do Gnaszyna, Kawodrzy czy do cen-
trum Częstochowy, to będzie trzeba kupić bilet - mówi burmistrz 
Szymańska.

Niewątpliwie pomogłoby również przedłużenie linii 22 od Łojek 
do centrum przesiadkowego w  Blachowni. Radnemu Markowi 
Kułakowskiemu udało się na początku września porozmawiać na 
ten temat z kierownictwem Miejskiego Przedsiębiorstwa Komu-
nikacyjnego w Częstochowie.

- Prezes MPK zapewniał mnie, że częstochowski przewoźnik nie 
jest w stanie obsłużyć całej naszej gminy, ale przedłużenie linii 22 
jest jak najbardziej realne. Zresztą stosowne stanowisko na piśmie 
trafiło pod koniec września na biurko burmistrz Sylwii Szymań-
skiej - dodaje samorządowiec.

Blachowniański samorząd za wszystkie połączenia zapłaci każde-
go roku 2 mln zł rocznie. Sfinansowanie połowy tej kwoty zapew-
niają środki z funduszu rozwoju przewozów autobusowych.

Monika Wójcik, fot. Pixabay

W rodzinnym biegu warto zatrzymać się na chwilę i zastanowić 
przez chwilę nad relacjami, jakie łączą nas z innymi ludźmi.  

Czy sposób w jaki komunikujemy się ze sobą oraz rodzaje zacho-
wań, które w  stosunku do siebie przejawiamy, są prawidłowe? 
Niekiedy nie zdajemy sobie sprawy, iż nasze konkretne działanie 
nosi znamiona przemocy wobec drugiego człowieka.

Czym właściwie jest przemoc? To intencjonalne działanie lub za-
niechanie jednej osoby wobec drugiej, które wykorzystując prze-
wagę sił, narusza prawa i  dobra osobiste jednostki powodując 
cierpienie oraz szkody. 

Każdy, kto czuje zagrożenie we własnym otoczeniu, może sko-
rzystać ze wsparcia instytucji oferujących specjalistyczną pomoc, 
a także telefonów zaufania czy aplikacji mobilnych. 

Oto niektóre z nich: 34 320 41 76 - Miejski Ośrodek Pomocy Spo-
łecznej w Blachowni, 800 120 002 - Ogólnopolskie Pogotowie dla 
Ofiar Przemocy w Rodzinie „Niebieska Linia”, 800 702 222 - nu-
mer telefonu dla osób dorosłych w kryzysie psychicznym, 22 484 
88 04 - telefon zaufania młodych, 22 230 99 00 - całodobowa Li-
nia Pomocy Pokrzywdzonym.
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Monika Wójcik

27 września w  Konopiskach odbyły się Mistrzostwa Powia-
tu Częstochowskiego w  Sztafetowych Biegach Przełajowych. 
W kategorii szkół podstawowych doskonale zaprezentowała się 
reprezentacja Szkoły Podstawowej w Piasku.

W rywalizacji dziewcząt na dystansie ośmiuset metrów uczenni-
ce podstawówki w Piasku zdeklasowały pozostałe szkoły. Natalia 
Smoleń, Emilia Srokosz, Iga Śledzik, Weronika Gajda, Kinga Zych, 
Lena Zych i Lena Zbrojkiewicz były bezkonkurencyjne.

W  zawodach chłopców na kilometrowym dystansie ich koledzy 
- Wojciech Grabny, Igor Grabowski, Igor Kozik, Jakub Olszewski, 
Igor Walczyk, Wiktor Walczyk i Wiktor Zaskórski wywalczyli z ko-
lei drugie miejsce.

ŚWIETNE WYNIKI MŁODYCH 
BIEGACZY Z PIASKA

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Janów

Pod koniec września wójt Edward Moskalik podpisał z przed-
stawicielami firmy, która wygrała przetarg na stworzenie gmin-
nego żłobka w Janowie umowę regulującą warunki jego budowy.

Zadanie współfinansowane jest z  programu rozwoju instytucji 
opieki nad dziećmi w wieku do trzech lat. Zakres przewidzianych 
kontraktem prac obejmie przebudowę wraz ze zmianą sposobu 

PRZEBUDUJĄ SALĘ GIMNASTYCZNĄ NA ŻŁOBEK

Monika Wójcik

W  połowie września w  Szkole Podstawowej w  Janowie można 
było podziwiać ogromną, składającą się z kilkudziesięciu ręcz-
nie haftowanych elementów replikę obrazu Jana Matejki.

Haft przedstawia dzieło Jana Matejki „Jan Sobieski pod Wiedniem 
(Zwycięstwo pod Wiedniem)”. Pomysłodawczynią wykonania re-
pliki tego obrazu była Maria Serafińska-Domańska, jedyna żyją-
ca krewna artysty. Dzieło można było oglądać dzięki współpracy 
gminy z Fundacją Wspierania Kultury, Sztuki i Tradycji Rękodzieła 
Artystycznego im. Św. Królowej Jadwigi w Częstochowie.

Replika została wykonane w skali 1:1. Tak jak oryginał, który znaj-
duje się w Muzeach Watykańskich, ma wymiary liczące blisko pięć 
metrów wysokości na dziewięć metrów długości. 

- Haft robi ogromne wrażenie. Do jego stworzenia użyto sto sie-
demdziesiąt osiem kilometrów nici. Prace, w ramach których po-
wstało dziewięć i  pół miliona krzyżyków, trwały siedemdziesiąt 
tysięcy godzin. Uczestniczyło w  nich siedemdziesięcioro ośmiu 
wolontariuszy, z czego pięćdziesięcioro trzech brało bezpośredni 
udział w haftowaniu - podkreślają przedstawiciele fundacji.

OGROMNA REPLIKA OBRAZU
MATEJKI STANĘŁA W SALI GIMNA-
STYCZNEJ JANOWSKIEJ SZKOŁY

DWA DNI JUROMANII. BYŁO SPORTOWO I ARTYSTYCZNIE

Piotr Biernacki, fot. Urząd Gminy Janów

Ostatnim weekendem tegorocznego, kalendarzowego lata za-
władnęła Juromania. Dwa dni tego Święta Jury Krakowsko-
-Częstochowskiej mieszkańcy mogli spędzić na sportowo oraz 
artystycznie w  czasie tradycyjnego już Przyjęcia w  Ogrodach 
Hrabiego Krasińskiego. Tegoroczna edycja odbywała się pod ha-
słem „Jura w klimacie”.

Pogoda dopisała, a co za tym idzie, nie brakowało również uczest-
ników przygotowanych przez lokalnych animatorów kultury 
atrakcji.

- Podczas dwudniowej imprezy amatorzy ruchu mogli wziąć 
udział w  Jurajskim Pucharze Nordic Walking. Natomiast ci 
spragnieni wiedzy o  Złotym Potoku skorzystali z  rajdu piesze-
go z  przewodnikiem „Poznaj Złoty Potok”, którego trasa wiodła 
wśród zabytków i  niezwykle malowniczej przyrody. W  ramach 
rajdu uczestnicy bezpłatnie zwiedzili Muzeum Regionalne. Na 
koniec wędrówki odbył się wspólny posiłek przy ognisku - rela-
cjonują janowscy urzędnicy.

Drugiego dnia wszyscy spotkali się w Złotym Potoku. Tam w pięk-
nej scenerii Pałacu Raczyńskich i dworku Zygmunta Krasińskiego 
zorganizowano artystyczne przyjęcie w klimacie XIX wieku.

- Wprowadzeniem w klimat epoki był pokaz strojów i tańców po-
pularnych na polskich i europejskich salonach. Niezwykłą atmos-
ferę stworzył koncert muzyki klasycznej Kwartetu Smyczkowego. 
Okazją do wspólnego śpiewania znanych i lubianych utworów stał 
się koncert operowo-operetkowy grupy muzyków z Vocal Trio - 
informują organizatorzy.

Poza tym nie zabrakło pokazów iluzjonistycznych, wystaw pla-
stycznych czy wieńczącego całość widowiska muzycznego „Gats-
by Show”, przygotowanego przez Teatr Tańca z Ogniem INFERIS.

- Podczas uczty duchowej na nie zabrakło również strawy dla cia-
ła. Lokalnymi przysmakami częstowały panie z KGW „Czerwone 
Szpileczki” z Lgoczanki i Panie z KGW „Poniczanki” z Ponika. Na 
najmłodszych uczestników przygotowano malowanie twarzy oraz 
animacje prowadzone przez pracownię artystyczną Kotydorobo-
ty - podkreślają lokalni animatorzy, zapraszając równocześnie na 
przyszłoroczne Przyjęcie.

użytkowania pomieszczeń po małej sali gimnastycznej w budyn-
ku Szkoły Podstawowej w Janowie na pomieszczenia żłobka wraz 
z uzyskaniem pozwolenia na użytkowanie budynku zgodnie z jego 
przeznaczeniem.

W  trybie przeprowadzonego postępowania przetargowego jako 
wykonawcę wyłoniono Zakład Remontowo-Budowlany Ulbud 
z Częstochowy.

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Janów

Od 25 do 29 września w gminie przebywała delegacja nauczycie-
li z Rumunii, Włoch, Portugalii i Hiszpanii. Pedagodzy uczest-
niczyli w zajęciach szkolnych i warsztatach, a także poznawali 
tradycje oraz uroki najbliższej okolicy.

Podczas drugiego dnia wizyty goście spotkali się z wójtem Edwar-
dem Moskalikiem w  urzędzie gminy, gdzie wymienili spostrze-
żenia na temat kwestii związanych z  cyfryzacją tutejszej szkoły 
podstawowej i przedszkola. 

- Podczas spotkania omówiono różnice w  systemach edukacji, 
formach pracy oraz przedstawiono dobre praktyki w  szkołach 
partnerskich i realizowane programy w ramach projektów z Unii 
Europejskiej - informują pracownicy tutejszej administracji.

NAUCZYCIELE Z CZTERECH
EUROPEJSKICH KRAJÓW NA 
KILKA DNI ZAWITALI DO GMINY
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TRYBUNY PNĄ SIĘ DO GÓRY

Monika Wójcik, fot. Urząd Miejski w Kłobucku

W JEDNEJ Z KŁOBUCKICH PODSTAWÓWEK POWSTAŁA 
NOWA EKOLOGICZNA PRACOWNIA
Monika Wójcik, fot. Urząd Miejski w Kłobucku

Uczniowie Szkoły Podstawowej Nr 3 im. Jana Pawła II w Kłobuc-
ku  mogą już korzystać z nowoczesnej zielonej pracowni. 

18 września doszło do uroczystego otwarcia pracowni, która po-
wstała dzięki finansowemu wsparciu Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i  Gospodarki Wodnej w  Katowicach oraz 
środków pochodzących z budżetu gminy.

Sala została kompleksowo wyremontowana, a  następnie wypo-
sażona w nowoczesny sprzęt audiowizualny, multimedialny oraz 
niezbędne pomoce dydaktyczne. 

- Wszystko po to, aby rozwijać wiedzę na temat ekologii oraz 
ochrony przyrody w  szerszym znaczeniu, ale także pokazywać 
wartości przyrodnicze otoczenia - informują pracownicy kłobuc-
kiego magistratu. 

Jak dodają urzędnicy, nowa Zielona Pracownia będzie miejscem, 
gdzie oprócz realizacji podstawy programowej uczniowie będą 
mogli rozwijać zainteresowania i talenty, zgłębiać wiedzę, a także 
nabywać nowe umiejętności.

ŚWIĘTO PLONÓW W GMINIE
Monika Wójcik, fot. Urząd Miejski w Kłobucku

We wrześniu w kilku okolicznych sołectwach odbyły się uroczy-
stości dożynkowe. 

Dożynki to najważniejsze święto dla wszystkich, których zaanga-
żowanie zawodowe związane jest z  bezpośrednią pracą na roli. 
Ich obchody przypadają w czasie, gdy kończą się żniwa. 

- Jest to pora pełna radości i  dumy z  dobrze wykonanej pracy 
oraz czas, gdy ludzie wsi mogą odpocząć i pomyśleć o przyjem-
nościach - dodają pracownicy kłobuckiego magistratu. 

W tym roku na terenie gminy uroczystości dożynkowe odbyły się 
w Białej, Gruszewni, Kamyku i Łobodnie. 

- Każda z miejscowości zaprezentowała piękny dożynkowy wie-
niec. Nie zabrakło również chleba z  tegorocznej mąki. Pogoda 
dopisała, a atrakcje artystyczne czekały na wszystkich, którzy od-
wiedzili sołectwa - dodają urzędnicy.

PRZEDSZKOLAKI ŚWIĘTOWAŁY 
SWÓJ DZIEŃ. BYŁY PREZENTY 
I SŁODKIE UPOMINKI

Monika Wójcik, fot. Urząd Miejski w Kłobucku

20 września obchodzony jest Ogólnopolski Dzień Przedszkolaka. 
Lokalne władze nie mogły przeoczyć tak ważnej uroczystości.

Jak informuje urząd miejski, tej okazji burmistrz Jerzy Zakrzewski 
wraz z  sekretarz Sylwią Piątkowską odwiedzili wszystkie grupy 
przedszkolne w  placówkach zlokalizowanych na terenie gminy. 
Podczas spotkań przedstawiciele miejscowych władz wręczyli 
dzieciom upominki oraz słodkości. 

- Mamy nadzieję, że wszystkie niespodzianki spodobały się na-
szym przedszkolakom - mówi sekretarz Piątkowska.

Na terenie Ośrodka Sportu i  Rekreacji w  Kłobucku postępują 
prace związane z  inwestycją przebudowy trybun i bieżni przy 
głównym boisku. 

Posadowiono już filary podtrzymujące konstrukcję dachową. Jak 
informują pracownicy Urzędu Miejskiego w Kłobucku, zaawanso-
wanie prac oszacowano na poziomie około 40 proc.

Całością realizacji wspomnianej inwestycji zajmuje się białostocka 
spółka Hydratec. Zadanie pochłonie blisko 4,05 mln zł. Niemal-
że 3,2 mln zł urząd miejski pozyskał na ten cel z finansowanego 
przez podatników tzw. „Polskiego Ładu”, różnicę z kolei stanowi 
już wkład własny gminy.

Nowe trybuny zostaną wyposażone w zadaszenie, odwodnienie, 
oświetlenie, nagłośnienie i monitoring. Przyległy teren zostanie 
utwardzony i ogrodzony. Odtworzone zostaną również naruszo-
ne przy prowadzeniu robót urządzenia okolicznej infrastruktury. 
Przebudowa czeka też bieżnię.

– Powstanie odwodniona bieżnia czterotorowa o długości czte-
rystu metrów oraz prosta o długości stu trzydziestu metrów. Po-
wstanie też skocznia do skoku w dal i rzutnia do pchnięcia kulą 
– informuje magistrat.

Realizująca kontrakt spółka zobowiązała się w nim również do do-
starczenia wyposażenia elementów lekkoatletycznych. Kłobuccy 
urzędnicy liczą, iż w wyniku tej inwestycji powstanie nowoczesny, 
spełniający zarówno standardy piłkarskie, jak i  lekkoatletyczne, 
obiekt sportowy. Lokalne władze chcą, aby był on udostępniany 
nie tylko klubom sportowym, ale i  mieszkańcom zainteresowa-
nym uprawianiem konkurencji lekkoatletycznych czy też prowa-
dzeniem ogólnorozwojowych treningów.

Monika Wójcik, fot. M. Sękiewicz/Urząd Miejski w Kłobucku

7 września, po uprzedniej renowacji, oficjalnie oddano do użyt-
ku kolejną kapliczkę w Kłobucku. 

Chodzi o obiekt zlokalizowany przy ulicy Okólnej. W ramach prac 
konserwatorskich odnowiono figurę znajdującą się wewnątrz ka-
plicy, a w ramach prac budowlanych wykonano kapitalny remont 

zarówno wewnątrz, jak i z zewnątrz budynku. 

- Odnowiono elewację zewnętrzną, wymieniono dach, pomalo-
wano stolarkę okienną i  drzwiową wraz z  oczyszczeniem i  po-
malowaniem krzyży na elewacji i dachu. Wewnątrz kaplicy odno-
wiono ściany i sufit oraz położono nową posadzkę - wymieniają 
pracownicy magistratu.

KAPLICZKA PRZY ULICY OKÓLNEJ PONOWNIE KAPLICZKA PRZY ULICY OKÓLNEJ PONOWNIE 
OTWARTA DLA MIESZKAŃCÓWOTWARTA DLA MIESZKAŃCÓW
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OCHOTNICY Z KŁOBUCKA ODEBRALI NIEDAWNO MERCEDESA 
WARTEGO PONAD MILION ZŁOTYCH
Monika Wójcik

W  ostatnią niedzielę września mało miejsce przekazanie fa-
brycznie nowego samochodu ratowniczo-gaśniczego dla kło-
buckiej jednostki ochotniczej straży pożarnej.

Druhowie z Kłobucka powiększyli swoją flotę o mercedesa atego. 
Maszyna kosztowała niewiele ponad 1,1 mln zł. Największy wkład 
w ten zakup poczynił miejscowy samorząd. Burmistrz Jerzy Za-
krzewski przekazał na ten cel z gminnego budżetu 0,5 mln zł. Ko-
lejne 350 tys. zł pochodziło z Wojewódzki ego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach, którego prezes 

DWÓCH ZYCHÓW NA FOTELU SOŁTYSA.
JEDEN NIEDAWNO ZREZYGNOWAŁ, 
A DRUGIEGO TYLE CO WYBRALI

Monika Wójcik, fot. Urząd Miejski w Kłobucku

Sołectwo Smugi ma nowego sołtysa. Nowe wybory były koniecz-
ne ze względu na rezygnację poprzedniego.

21 września podczas spotkania wiejskiego mieszkańcy sołectwa 
Smugi pochylili się nad wyborem nowego sołtysa. Stanisław Zych, 
który swoją funkcję sprawował nieprzerwanie od kilkunastu lat 
zrezygnował z dalszego pełnienia obowiązków.  

Jak relacjonują pracownicy Urzędu Miejskiego w Kłobucku, pod-
czas zebrania zaproponowano dwóch kandydatów. Po głosowa-
niu okazało się, że wygrał również Zych, ale Wiesław.

- Nowo wybranemu sołtysowi składam serdeczne gratulacje 
i życzę owocnej współpracy z radą sołecką, mieszkańcami i po-
zostałymi organizacjami. Natomiast odchodzącemu sołtysowi 
Stanisławowi Zychowi życzę przede wszystkim zdrowia i dziękuję 
za dotychczasową wieloletnią współpracę - podkreśla burmistrz 
Jerzy Zakrzewski.

Tomasz Bednarek również pojawił się 24 września w  Kłobucku. 
Kolejne 150 tys. zł to pieniądze pozyskane z Narodowego Fundu-
szu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej, 66 tys. zł wysu-
płało Ministerstwo Spraw Wewnętrznych i Administracji, a 34 tys. 
zł to pieniądze z dofinansowania od Krajowego Systemu Ratow-
niczo-Gaśniczego. W miarę swoich możliwości do auta dorzucili 
się też i sami strażacy. Chodzi o kwotę 9,8 tys. zł.

- Formalnego przekazania samochodu dokonał nadbryg. Jacek 
Kleszczeski, Śląski Komendant Wojewódzki Państwowej Straży 
Pożarnej w towarzystwie parlamentarzystów oraz przedstawicieli 
władz wojewódzkich i samorządowych.
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KASA Z BUDŻETU CENTRALNEGO NA ODBU-
DOWĘ ZABYTKÓW. DO KŁOBUCKA TRAFI NA 
TEN CEL PONAD MILION DWIEŚCIE TYSIĘCY
Monika Wójcik

Urząd Miejski w Kłobucku otrzymał promesę na dofinansowa-
nie inwestycji dotyczącej rewitalizacji zabytkowego parku przy 
ulicy Zamkowej. 

Chodzi o ponad 1,2 mln zł, które pozwolą sfinalizować pierwszy 
etap planowanego zadania. Środki pochodzą z budżetu państwa, 
z programu mającego za zadanie wesprzeć samorządy w procesie 
odbudowywania miejscowych zabytków.

- Złożony w połowie sierpnia bieżącego roku wniosek uzyskał po-
zytywną opinię formalną i merytoryczną - cieszą się pracownicy 
magistratu.

W CENTRUM KŁOBUCKA STANĘŁA
NOWOCZESNA FONTANNA
Monika Wójcik

Nowoczesna fontanna  z efektami świetlnymi i dźwiękowymi od 
kilku dni działa na kłobuckim rynku. 

Jak informuje tutejszy magistrat, podczas premierowego pokazu 
mieszkańcy mogli zobaczyć widowisko, które połączyło światło, 
dźwięk i  wodę, tworząc przy tym niezapomniane wrażenia dla 
wszystkich obecnych. 

Fontanna działa codziennie od godz. 10 do 22.
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ŚWIĘTO PSZCZOŁY PONOWNIE 
W KŁOMNICACH. W PRZECIWIEŃ-
STWIE DO UBIEGŁEGO ROKU TYM 
RAZEM POGODA DOPISAŁA
Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Kłomnice

Występy zespołów śpiewaczych, pokazy taneczne i  koncerty. 
Zorganizowana 16 września kolejna edycja Święta Pszczoły po-
nownie przyciągnęła tłumy zainteresowanych.

Święto Pszczoły to cykliczna impreza o charakterze kulturalnym, 
która pełni również rolę integrującą lokalną społeczność. Jej te-
matyka związana jest z szeroko pojętym pszczelarstwem. Wyda-
rzenie, które od kilku już sezonów promuje walory gminy Kłom-
nice, niezmiennie cieszy się coraz większym zainteresowaniem 
biorących w nim udział uczestników.

O ile w ubiegłym roku Święto Pszczoły zorganizowano w Zdro-
wej, o tyle w tym, powróciło ono na błonia przy kłomnickiej hali 
sportowej. Oprócz stoisk pszczelarskich tegorocznemu przed-
sięwzięciu towarzyszył szereg atrakcji komplementarnych. Była 
strzelnica, wesołe miasteczko oraz wioska wikingów. Istotnym 
wydarzeniem towarzyszącym była konferencja pszczelarska, jaka 
miała miejsce w siedzibie Gminnego Ośrodka Kultury w Kłomni-
cach.

Zwyczajowo nie zabrakło też stoisk gastronomicznych. Zabawę 
najmłodszym umilali szczudlarze, można było też przejechać 
się na koniu czy skorzystać z  fotobudki. Na scenie w pierwszej 
kolejności zaprezentowały się Senioritki oraz Zespół Śpiewaczy 
Klepisko. Swój repertuar zaprezentowały też panie z  trzech kół 
gospodyń wiejskich.

Po nich uwagę publiczności skupił Zespół Taneczny Joy Dance, 
a  następnie pokaz iluzjonisty i  występ Młodzieżowej Orkiestry 
Dętej wraz z mażoretkami. Zanim nastąpił występ gwiazdy wie-
czoru, czyli zespołu Baciary, zainteresowani mogli wysłuchać 
show wokalno-tanecznego, góralskiej kapeli Beskidzcy Zbóje 
i specjalnie przygotowanego na tę okazję fire show w wykonaniu 
Teatru Ognia Los Fuegos. Przepełnione atrakcjami popołudnie 
zwieńczyła natomiast potańcówka z Kapelą z Szaconkiem.

Monika Wójcik, fot. Freepik

Podczas ostatniej sesji rady gminy wójt Piotr Juszczyk zło-
żył radnym sprawozdanie z  bieżącej działalności kierowanego 
przez siebie urzędu. Wśród omawianych tematów znalazły się 
zarówno realizowane obecnie inwestycje, jak i te, w kontekście 
których samorząd niedawno podpisał umowy z wykonawcami. 
Włodarz wspomniał także o trwających procedurach przetargo-
wych oraz pozyskanych środkach zewnętrznych. 

Wśród najważniejszych infrastrukturalnych zadań niewątpliwie 
należy wspomnieć o  robotach budowlanych związanych z  do-
stosowaniem oddziałów przedszkolnych do wymagań prze-
ciwpożarowych wraz z  infrastrukturą towarzyszącą w  Szkole 
Podstawowej w  Rzerzęczycach, budowie sieci wodociągowej 
w miejscowości Garnek, pierwszym etapie budowy kanalizacji sa-
nitarnej w Skrzydlowie oraz pracach projektowych analogicznej 
sieci w Nieznanicach.

W  kontekście podpisanych umów na wykonawstwo włodarz 
Kłomnic podzielił się z radnymi informacjami odnośnie trzech za-
dań, które wkrótce się rozpoczną. Chodzi między innymi o prze-
budowę drogi dojazdowej do pól w  miejscowości Skrzydlów-
-Trząska, na które samorząd pozyskał 379 tys. zł dofinansowania 
z budżetu województwa śląskiego. Ponadto urząd gminy zawarł 
kontrakt na przebudowę ulicy Łąkowej w miejscowości Chorze-
nice oraz ulicy Spacerowej w  Rzerzęczycach. Na te inicjatywy 
miejscowe władze pozyskały z kolei dotacje z Programu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich. Niebawem spodziewane jest też rozpoczę-
cie przebudowy ulicy Cichej w Rzerzęczycach.

Z  trwających procedur przetargowych wójt Juszczyk wymienił 
te związane z  zakupem, dostawą i  montażem placów zabaw na 

terenie Garnka, Niwek i Śliwakowa, a  także utworzeniem prze-
strzeni publicznej terenów zieleni w Rzerzęczycach. Projekt, na 
który gmina pozyskała dofinansowanie z  Wojewódzkiego Fun-
duszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach, 
realizowany będzie w formule zaprojektuj-wybuduj.

Urząd Gminy Kłomnice stara się ponadto o  środki na wymianę 
dwóch tysięcy stu sztuk opraw LED’owych w  punktach świetl-
nych rozlokowanych na terenie całej gminy. W ramach finanso-
wanego przez podatników tzw. „Polskiego Ładu” złożony został 
wniosek o przyznanie środków sięgających 4 mln zł, przy wkła-
dzie własnym gminy na poziomie 798 tys. zł.

To nie jedyne dofinansowanie w ramach wspomnianego projektu. 
Za 1,5 mln zł gmina zrealizuje rozbudowę przestrzeni sportowo-
-rekreacyjnej w Nieznanicach. Pozyskane środki to aż 1,47 mln zł 
i jak prognozują urzędnicy, przewidywany termin zakończenia in-
westycji to październik 2025 roku. 

- Jesteśmy także w  trakcie opracowywania Strategii Rozwoju 
Gminy Kłomnice na lata 2023-2030.  Najpóźniej do końca tygo-
dnia zakończymy konsultacje z  firmą Inicjatywa Lokalna, która 
przygotowuje ten ważny dokument w zakresie planowanych in-
westycji strategicznych - mówił do radnych włodarz. 

Piotr Juszczyk wspominał też o remontach przedszkoli, organi-
zacji Klubów Malucha czy ofertach firm w  zakresie stworzenia 
Gminnego Programu Rewitalizacji, który wygasł w ubiegłym roku.

- Jeszcze w  tym roku chcemy zlecić przygotowanie programu 
i jego przyjęcie - dodawał.

DWA FESTIWALE MIEJSCOWYCH MAŻORETEK
Monika Wójcik, fot. Dawid Wasiluk/Urząd Gminy Kłomnice

Najpierw w Opolu doszło do rywalizacji najlepszych mażoretek 
z całej Europy, podczas której lokalna drużyna święciła szereg 
tryumfów.

Opolskie wydarzenie przyciągnęło wielu fanów tańca i widowi-
skowych pokazów z różnych zakątków kontynentu. W trwającej 
od 9 do 10 września imprezie dziewczęta z młodszej gruby Mażo-
retek Fanaberia zdobyły tytuł mistrza Europy w jednej z kategorii, 
wicemistrza w  duecie, a  także odniosły kilka sukcesów indywi-
dualnych.

Z kolei od 7 do 12 września ich starsze koleżanki przebywały we 

Francji na Festiwalu Modern Dance w Montricharde, gdzie dziew-
częta w towarzystwie kłomnickiej orkiestry miały okazję repre-
zentować gminę w trakcie licznych parad.

- Ich barwne stroje i dynamiczne występy przyciągały uwagę za-
równo miejscowej społeczności, jak i turystów z różnych zakąt-
ków świata. To była doskonała okazja do zaprezentowania bogatej 
tradycji mażoretkowej i orkiestrowej z Kłomnic i Polski jako cało-
ści - przekonują pracownicy urzędu gminy.

Jak dodają, grupa mażoretek i orkiestry zdobyła uznanie za profe-
sjonalizm, energię i pasję, jaką wkładają w swoje występy.

WÓJT JUSZCZYK OMÓWIŁWÓJT JUSZCZYK OMÓWIŁ  NAJWAŻNIEJSZE NAJWAŻNIEJSZE 
BIEŻĄCE GMINNE INWESTYCJEBIEŻĄCE GMINNE INWESTYCJE
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NARODOWE CZYTANIE PO RAZ 
DWUNASTY. POWIEŚĆ ORZESZKO-
WEJ W OTOCZENIU PARKOWEJ 
PRZYRODY

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Kłomnice

Grupa mieszkańców wzięła udział w  dwunastej edycji Naro-
dowego Czytania. Na miejsce wydarzenia został wybrany park 
przy zabytkowym dworze w Rzekach Wielkich. Tegoroczną lek-
turą była powieść „Nad Niemnem” Elizy Orzeszkowej.

W tym roku Narodowe Czytanie odbyło się w ponad sześciu ty-
siącach miejsc w Polsce i na świecie. Głównym celem tej akcji jest 
promowanie dzieł polskiej literatury, a także czytelnictwa w ogó-
le. Lokalną odsłonę wydarzenia zorganizowali pracownicy Gmin-
nej Biblioteki Publicznej w Kłomnicach oraz pedagodzy z przed-
szkola w Rzekach Wielkich.

- W  otoczeniu pięknej parkowej przyrody fragmenty powieść 
Orzeszkowej czytali między innymi wójt Piotr Juszczyk, sekretarz 
Bożena Lara i  radna powiatowa Elżbieta Łągiewka - informują 
pracownicy urzędu gminy.

Przybyłe na miejsce osoby w tematykę okresu, w jakim dzieje się 
akcja powieści, wprowadził Krzysztof Wójcik. To autor licznych 
publikacji książkowych dotyczących lokalnej kultury i  histo-
rii. Przybliżył on zebranym dzieje zabytkowego dworu z drugiej 
połowy XVIII wieku. Jego właściciele - rodzina Chrzanowskich - 
zapisała się chwalebnie w historii Polski, wspierając czynnie po-
wstanie styczniowe.

Uczestnicy wydarzenia mieli także możliwość stemplowania wła-
snych egzemplarzy „Nad Niemnem” specjalną pieczęcią otrzyma-
ną z Kancelarii Prezydenta RP.

- Pieczęć pozostaje nadal do dyspozycji czytelników w bibliotece 
w Kłomnicach - dodają z kolei pracownicy tej placówki.

Na zakończenie wspólnego czytania wszyscy goście mogli poczę-
stować się okolicznościowym tortem, przygotowanym przez Te-
resę Plutę, pasjonatkę książek i częstą bywalczynię wspomnianej 
biblioteki.

- Dziękuję wszystkim, którzy zaangażowali się w  organizację 
całego przedsięwzięcia. Szczególne podziękowania kieruję do 
nauczycieli i  pracowników przedszkola w  Rzekach Wielkich. 
Wszystkim gościom bardzo serdecznie dziękujemy za obecność 
i zapraszamy na Narodowe Czytanie za rok. Wówczas lekturą bę-
dzie „Kordian” Juliusza Słowackiego - podsumowuje wójt Piotr 
Juszczyk.

KWIATY NA SYMBOLICZNYM GRO-
BIE ZAMORDOWANYCH W CZASIE 
DRUGIEJ WOJNY ŚWIATOWEJ
Monika Wójcik

Przedstawiciele dwóch samorządów upamiętnili mieszkańców 
gminy Rędziny, zamordowanych przez niemieckich barbarzyń-
ców w lesie w Michałowie Rudnickim.  

Po zakończeniu drugiej wojny światowej przeprowadzono ekshu-
macje, a następnie przeniesiono szczątki pomordowanych ludzi 
na cmentarz w  Rędzinach. W  miejscu kaźni postawiono z  kolei 
krzyże oraz pamiątkowy obelisk.

11 września przedstawiciele władz gmin Kłomnice i Rędzin, rady 
powiatu oraz miejscowa sołtys odwiedzili miejsce nazistowskiej 
zbrodni i złożyli wiązanki kwiatów.
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DZIEWIĘĆ ORKIESTR W TEGOROCZNYM PRZEGLĄDZIE
Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Poczesna

24 września odbył się VI Powiatowy Przegląd Orkiestr Dętych 
w Koniecpolu, którego organizatorami było częstochowskie sta-
rostwo oraz samorząd Koniecpola.

Wydarzenie tradycyjnie rozpoczął przemarsz orkiestr połączony 
z adekwatną do okoliczności muzyką, prezentacją barwnych stro-
jów oraz występami mażoretek.

W  najnowszej edycji przeglądu udział wzięło dziewięć orkiestr. 
Oprócz artystów odgrywających rolę gospodarzy całej imprezy, 
do Koniecpola zjechali muzycy z  Blachowni, Dąbrowy Zielonej, 
Kłomnic, Kruszyny, Konopisk, Lelowa, Mykanowa i Poczesnej.

Trwający ponad cztery godziny przegląd odbył się z  udziałem 
licznie zgromadzonej publiczności, która niezwykle żywiołowo 
reagowała na to, co działo się na scenie. Jak zgodnie podkreślano 
w trakcie całego przedsięwzięcia, to była prawdziwa uczta dla mi-
łośników tego typu muzycznej ekspresji.

- Dominował wysoki poziom artystyczny oraz różnorodność pre-
zentowanego repertuaru - dodają z kolei organizatorzy VI Powia-
towego Przeglądu Orkiestr Dętych w Koniecpolu.

Każda z  orkiestr otrzymała pamiątkowy dyplom oraz nagrody 
pieniężne z przeznaczeniem na dalszy rozwój.

OSP KONIECPOL II MA NOWEGO QUADA

Piotr Biernacki, fot. OSP Koniecpol II

Miejscowa jednostka ochotniczej straży pożarnej wzbogaciła 
się o nowego quada. Kosztował ponad 100 tys. zł. Są powody do 
radości.

Sprzęt z pewnością będzie nieocenionym narzędziem w codzien-
nej pracy ratowniczej. To ważny krok w  zwiększeniu zdolności 
OSP Koniecpol II do skutecznego działania na terenie gminy i nie 
tylko.

Nowy quad to pojazd wysokiej jakości, dostosowany specjalnie 
do potrzeb strażaków. Posiada on wytrzymałą konstrukcję, która 
umożliwia poruszanie się w trudnym terenie, włączając w to te-
reny leśne, trudno dostępne miejsca oraz tereny zurbanizowane. 

Wyposażony w mocny silnik, jest gotów sprostać każdemu wy-
zwaniu.

- Jednym z kluczowych zadań OSP Koniecpol II jest zapewnienie 
bezpieczeństwa mieszkańcom i działać w razie wszelkiego rodza-
ju zagrożeń. Nowy quad to kolejny krok w kierunku doskonalenia 
działań strażaków, pozwalając na jeszcze szybsze i skuteczniejsze 
reagowanie na sytuacje kryzysowe - podkreśla burmistrz Ryszard 
Suliga.

Środki na jego zakup udało się pozyskać z programu WFOŚiGW 
w Katowicach „Bezpieczny Strażak”. To prawie 42 tys. zł. Włodarz 
z gminnej kasy dorzucił kolejne prawie 36 tys. zł, a  także sporą 
sumę 26 tys. zł wygospodarowali sami druhowie z jednostki.
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Materiał wyborczy KW Prawo i Sprawiedliwość

Dla gmin, powiatów i całego 
regionu. Piotr Derejczyk

15 października wybór jest prosty. 
Tylko kontynuacja dobrych rządów 
Zjednoczonej Prawicy gwarantuje 
Bezpieczną Przyszłość Polaków. Kan-
dyduję do Sejmu z listy Prawa i Spra-
wiedliwości, bo Polska potrzebuje sta-
bilności, rozwoju i dobrej przyszłości 
dla kolejnych pokoleń. Przez lata 
pracowaliśmy nad realizacją naszych 
obietnic, a wyniki są widoczne w ca-
łym kraju.

Od zawsze przykładałem wielką wagę do 
różnych form aktywności i pracy na rzecz in-
nych ludzi. Podejmowanie różnych inicjatyw 
i działanie na rzecz społeczności - najpierw 
akademickiej, później powiatowej, regional-
nej i gminnej - to jedna z moich charaktery-
stycznych cech już od ponad ćwierć wieku. 

Od siedemnastu lat aktywnie pracuję na 
rzecz mieszkańców powiatu kłobuckiego. 
Przez osiem lat jako radny powiatowy, a od 
niemal dziewięciu pełniąc funkcję wójta 
gminy Miedźno. Od kilkunastu lat jestem 
także członkiem Ochotniczej Straży Pożar-
nej w Miedźnie. Aktywnie udzielam się na 
rzecz regionu poprzez pracę w Stowarzysze-
niu „Razem na Wyżyny”, które dba o rozwój 
samorządów, stowarzyszeń i podmiotów 
gospodarczych z gmin Kłomnice, Myka-
nów, Rędziny, Dąbrowa Zielona, Kruszyna 
i Miedźno. Ponadto zasiadam w prezydium 
Kolegium Wójtów i Burmistrzów przy Ślą-
skim Związku Gmin i Powiatów, którego ce-
lem jest wypracowanie strategii rozwojowych 
samorządów województwa śląskiego.

Idę do najbliższych wyborów z hasłem „Sku-
teczny wójt, Skuteczny Poseł”. Mam nadzie-
ję, że poprzez prezentację moich dotychcza-
sowych osiągnięć, jako gospodarza gminy, 
przekonam Państwa, że warto zaufać mojej 
osobie w nadchodzących wyborach parla-
mentarnych. To hasło wyraża mnie. Wyraża 

dążenie do kontynuacji skutecznego działania 
i mojego zaangażowania jako polityka także 
na szczeblu ogólnokrajowym. Nie odcinam 
się od swoich korzeni, nie porzucam gminy. 
Tym hasłem zobowiązuję się jednocześnie do 
konkretów. Wiem, że jestem w stanie dobrze 
wykorzystać dotychczasowe doświadczenia 
i osiągnięcia, by kreować w Sejmie takie roz-
wiązania, które przysłużą się Polsce, całemu 
regionowi częstochowskiemu, ale i mojej ma-
łej ojczyźnie, skąd pochodzę.

Dlaczego Zjednoczona Prawica? Koalicja 
cech, które reprezentują współpracujące ze 
sobą ugrupowania, najlepiej oddaje wartości, 
którymi sam staram się kierować w swoim 
życiu. Osobiście jestem przedstawicielem 
Partii Republikańskiej, która opiera się na 
wartościach niepodległościowych, narodo-
wych, konserwatywnych i chrześcijańskich. 
Z nich wywodzę dbałość o tradycję i polską 
kulturę, wolności obywatelskie i tolerancję. 
Nasz program skupia się na budowie silnego 
i bogatego państwa. Łączymy wolnorynko-
we podejście z wrażliwością społeczną i ideą 
solidaryzmu. Nie zapominamy o kwestiach 
bezpieczeństwa i suwerenności państwa czy 
rozwiązywaniu szeregu narosłych proble-
mów społecznych, rozwoju edukacji, służby 
zdrowia czy wsparciu dla rolników, seniorów 
oraz polskich rodzin.

Przez ostatnie osiem lat rządów Zjednoczo-

Szanowni Państwo!

nej Prawicy wdrożonych zostało wiele pro-
gramów i obietnic wyborczych. Żadne wcze-
śniejsze rządy nie mogą się pochwalić taką 
skutecznością i dbałością o Polskę i Polaków. 
Bezpłatne leki, autostrady, podręczniki, wy-
cieczki szkolne, laptopy, 300+, 800+, 13 i 14 
emerytura, obniżka PIT i CIT, dziesięciokrot-
ne zwiększenie kwoty wolnej od podatku, 
zerowy PIT dla młodych przedsiębiorców 
i rodzin wielodzietnych, rekordowe wydat-
ki na służbę zdrowia i godne posiłki w szpi-
talu, zwiększenie ilości polskich produktów 
w sklepach, potężne inwestycje w zbrojenie, 
radykalne zwiększenie rezerw złota, spół-
ki skarbu państwa z ogromnymi zyskami 
i w końcu wielomiliardowe dofinansowania 
inwestycji strategicznych w polskich samo-
rządach. To fakty. To pokazuje, że jesteśmy 
wiarygodni. A po drugiej stronie - „osiem 
gwiazdek” i… długo, długo nic.

Dlatego proszę, abyście jeszcze raz nam za-
ufali, oddali swój głos na Komitet Wyborczy 
Prawo i Sprawiedliwość i oczywiście moją 
kandydaturę. Dlaczego? Mam nadzieję, że 
tą gazetą, którą obecnie Państwo czytacie, 
skutecznie przekonam Was do tego wybo-
ru. Jest mi zarazem niezmiernie miło, że 
pragniecie się Państwo zapoznać z moimi 
propozycjami dla kraju i całego regionu czę-
stochowskiego.

Piotr Derejczyk

Z europosłem Adamem Bielanem
na wiecu Zjednoczonej Prawicy w Bogatyni

Spotkanie z premierem
Mateuszem Morawieckim w Miedźnie

Spotkanie z ministrem infrastruktury
Andrzejem Adamczykiem

Z wizytą u Prezydenta RP
Andrzeja Dudy
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Gmina Miedźno liderem Gmina Miedźno liderem 
transformacji energetycznejtransformacji energetycznej

Inwestujemy w przyszłość. Inwestujemy w przyszłość. 
Budujemy mieszkaniaBudujemy mieszkania

W marcu tego roku odebrałem szcze-
gólną nagrodę. Zarządzany przeze 
mnie samorząd został uznany liderem 
transformacji energetycznej.

To prestiżowe uznanie otrzymaliśmy za pro-
jekt modernizacji oświetlenia ulicznego, bu-
dowanego w formule partnerstwa publicz-
no-prywatnego. Tak szczególne wyróżnienie 
przyznała kapituła Polskiego Kongresu Kli-
matycznego.

Doceniono go za kompleksowość rozwiązań, 
innowacyjność i efektywność energetyczną. 
To wciąż największe przedsięwzięcie oświe-
tleniowe w Polsce realizowane przez samo-
rząd we współpracy z partnerem prywatnym. 
Jego wartość to ponad 22 mln zł. 

W ciągu dwóch lat wybudowaliśmy od pod-

Budujemy nowoczesne mieszkania 
w Ostrowach nad Okszą. Nowe osiedle 
będzie wyróżniał nietuzinkowy design, 
przyjazna dla rodzin infrastruktura 
oraz zastosowane rozwiązania ekolo-
giczne.

Dwa lata temu zarządzana przeze mnie 
gmina przystąpiła do Społecznej Inicjatywy 
Mieszkaniowej. Powołana przez trzynaście 
samorządów z województw śląskiego i opol-
skiego oraz Krajowy Zasób Nieruchomości 
spółka celowa wybuduje na naszym terenie 
27 mieszkań.

Głównym celem, który nam przyświecał, 
kiedy przystępowaliśmy do Społecznej Ini-
cjatywy Mieszkaniowej, było zapewnienie, 
szczególnie młodym ludziom, przystępne-

staw infrastrukturę oświetleniową na obsza-
rze całej gminy, we wszystkich miejscowo-
ściach. Mamy trzy razy więcej lamp, ponad 
2 tysiące, przy czym ogólne zużycie energii 
potrzebnej na doświetlenie przestrzeni pu-
blicznych zmniejszy się o niemal 60 proc.

Realizacja tego projektu to niewątpliwy 
powód do dumy. To inwestycja w bezpie-
czeństwo mieszkańców i wszystkich korzy-
stających z naszych szlaków mieszkańców 
regionu. 

Co więcej, przyznano nam za niego również 
tytuł Europejskiego Lidera PPP. W tym przy-
padku zyskał uznanie pod kątem wartości dla 
lokalnej społeczności, liczby beneficjentów 
wśród użytkowników na przestrzeni trwa-
nia projektu i potencjału zgodności z celami 
zrównoważonego rozwoju.

go cenowo zasobu mieszkań. Nasza gmina 
potrzebuje takiej oferty. Piękne mieszkania 
przyciągną nowych mieszkańców, którzy 
będą zakładać swoje rodziny i z naszą gminą 
zwiążą swoje życiowe plany. To inwestycja 
w przyszłość gminy Miedźno.

Nowe mieszkania z pewnością wpłyną na 
dynamikę rozwoju całej gminnej społeczno-
ści, poprawią jakość życia mieszkańców, ale 
i przyczynią się do wzrostu lokalnej gospo-
darki. Nowi mieszkańcy, to przecież także 
realne wpływy do budżetu gminy.

Obecnie trwają procedury zmierzające 
do uzyskania pozwolenia na budowę. Jak 
wszystko pójdzie zgodnie z planem, pierwsi 
lokatorzy odbiorą klucze już z początkiem 
2026 roku.

Poziom inwestycji. Od 4 do prawie
17 milionów złotych rocznie
W gminie Miedźno odnotowaliśmy 
znaczący skok inwestycji w majątek 
gminny. Na koniec 2015 roku, pierw-
szego mojego pełnego na stanowisku 
wójta, wynosiły one niecałe 4 mln zł, 
by po ośmiu latach moich rządów osią-
gnąć roczny pułap prawie 17 mln zł na 
koniec 2022 roku.

W tym samym okresie zwiększyliśmy poziom 
dochodów budżetowych z około 22 mln zł do 
ponad 50 mln zł na koniec ubiegłego roku. 
To olbrzymi skok rozwojowy. Udało się go 
osiągnąć dzięki pozyskaniu na przestrzeni 
ostatnich lat prawie 40 mln zł zewnętrznych 
dofinansowań z funduszy unijnych oraz pro-
gramów krajowych.

Co ważne, na koniec 2015 roku wydatki ma-
jątkowe w poprawę gminnej infrastruktury 

stanowiły tylko około 18 proc. wszystkich 
wydatków samorządu. Obecnie na inwesty-
cje przeznaczamy niemal 30 proc. wydatków 
budżetowych.

Zapytacie Państwo co z zadłużeniem? In-
westycje wymagają przecież wspierania się 
kredytami. W gminie Miedźno korzystamy 
z tej formy wsparcia bardzo rozsądnie. Tylko 
wtedy, kiedy jest to rzeczywiście niezbędne. 
Na dzień 31 grudnia 2022 roku zadłużenie 
gminy Miedźno wyniosło jedynie 3,8 mln zł. 
To najniższy pułap na przestrzeni ostatniej 
dekady. Na koniec roku 2013 wynosiło ono 
bowiem 7,5 mln zł. 

To również jeden z najniższych, o ile nie naj-
niższy, wskaźnik pośród gmin powiatu kło-
buckiego i całego regionu częstochowskiego.

Od średniaków do czołówki 
gmin województwa i kraju
Miarą sukcesu i osiągnięć każdego wło-
darza gminy jest ocena jego pracy przez 
niezależne, opiniotwórcze gremia ogól-
nokrajowe. Zarządzany przeze mnie 
samorząd w ostatnim czasie doceniony 
został w wielu znaczących rankingach.

Nasz zrównoważony rozwój i dobre zarzą-
dzanie uwypuklił ranking dziennika „Rzecz-
pospolita”. W XVII edycji prestiżowego Ran-
kingu Samorządów zajęliśmy bardzo wysokie 
49. miejsce w skali całej Polski. Rok później 
było to miejsce 109.

Pismo „Wspólnota” w swoich ubiegło-
rocznych zestawieniach pokazało także, że 
Miedźno jest liderem pośród gmin wiejskich 
powiatu kłobuckiego pod kątem nakładów 
inwestycyjnych i dochodów budżetowych 
w przeliczeniu na każdego z mieszkańców. 

Dzisiaj już trudno w to uwierzyć, ale dekadę 
temu, w 2012 roku, gmina Miedźno sklasyfi-
kowana była niestety na szarym końcu w gro-
nie gmin wiejskich - dopiero na 1483 miej-
scu w skali kraju. Przez minione dziesięć lat 

awansowaliśmy aż o 1040 pozycji!

Gmina Miedźno zajęła także 18. miejsce 
w Rankingu Gmin Województwa Śląskiego 
w kategorii gmin do 20 tys. mieszkańców. To 
najlepszy wynik pośród samorządów z po-
wiatu kłobuckiego i drugi w całym regionie 
częstochowskim.  Ponadto ranking Serwisu 
Samorządowego PAP „Gmina dobra do ży-
cia” znaleźliśmy się w pierwszej pięćsetce 
gmin z najwyższym wskaźnikiem jakości ży-
cia w Polsce.

Przedstawione opracowania statystyczne 
pokazują, że czas sprawowania przeze mnie 
funkcji wójta należy uznać za bardzo owoc-
ny. Każdego roku poziom budżetowych wy-
datków w gminny majątek jest coraz wyższy. 
Cele, jakie obraliśmy, skupione są w znacznej 
mierze na zapewnieniu mieszkańcom nowo-
czesnej infrastruktury, rozwoju edukacji, 
życia społecznego i kulturalnego, by żyło się 
lepiej, wygodniej i bezpieczniej. Tak dobre 
efekty nie byłyby możliwe bez znakomitej ka-
dry fachowych pracowników urzędu gminy 
i jednostek organizacyjnych. 
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Będę zabiegał o jeszcze więk-
sze wsparcie dla samorządów
Jako samorządowiec już od ponad sie-
demnastu lat, doskonale znam proble-
my, z jakimi borykają się gminy. Zdo-
byte doświadczenie chciałbym więc 
wykorzystać w pracy parlamentarnej, 
by jeszcze bardziej wzmocnić pozycję, 
znaczenie i oczywiście rozwój małych 
ojczyzn.

Samorząd jest postrzegany przeze mnie jako 
część władzy państwowej. Uważam, że obec-
ne przepisy utrudniają ich funkcjonowanie. 
Setki sprawozdań i nieadekwatne do współ-
czesnych wyzwań prawodawstwo podatko-
we mocno utrudniają dynamikę rozwojową. 
Skupiamy się na biurokracji. W tej kwestii 
potrzebna jest bez wątpienia deregulacja.

Zmianie powinien ulec przede wszystkim 
system finansów samorządu terytorialnego. 
Będę dążył, by wprowadzić premie inwesty-
cyjne - im więcej się inwestuje, tym większy 
strumień pieniędzy płynie do samorządu 
z budżetu państwa. Dla tych słabszych nato-
miast postuluję wprowadzenie wskaźników 
wsparcia, żeby mogły także dorównać tym 
silniejszym i jak najwięcej inwestować.

Polska potrzebuje efektywnego samorządu. 
Takiego, który będzie dobrze współpracował 
z rządem. To pozwoli osiągnąć efekt synergii. 
Dałoby to dużo większą wartość dla całego 
kraju, a przede wszystkim dla tych małych 
ojczyzn, dla których pracujemy.

Suwerenność energetyczna 
Polski to konieczność

Wybuch wojny na Ukrainie pokazał, 
jak istotną kwestią jest zapewnienie 
bezpieczeństwa energetycznego pań-
stwa polskiego. To sprawa fundamen-
talna dla naszej przyszłości.

Polska gospodarka weszła w tym zakresie 
w proces głębokiej transformacji. Regula-
cje unijne nakazują nam odejść od węgla, 
a coraz wyższe ceny unijnych praw do emi-
sji dwutlenku węgla (ETS) windują ceny 
energii w Polsce. My mamy energię opartą 
o węgiel i te czynniki, które w Brukseli chcą 
wyeliminować ten surowiec, wpływają na to, 
że mieszkańcy naszego kraju płacą niestety 
dużo wyższe rachunki.

Unia Europejska powinna być dźwignią. 
Czymś, co podnosi standard naszego życia, 
nasze możliwości, a nie mechanizmem ogra-
niczania naszej suwerenności i bezpieczeń-
stwa.

Uważam, że dopóki nie wybudujemy syste-
mu taniej energii, opartej o atom i odnawial-
ne źródła energii, co już się zaczęło dziać, 
dopóty nie powinniśmy być zmuszani, by te 
koszty ponosić. Niekoniecznie coś, co jest do-
bre z punktu widzenia mieszkańca Berlina, 
będzie dobre z punktu widzenia mieszkańca 
Miedźna, Częstochowy, Kłobucka, Lublińca 
czy Myszkowa.

Dla regionu: mieszkania, zdrowie i praca
Tempo rozwoju regionu częstochow-
skiego jest niewystarczające do jego 
potencjału i możliwości. Niestety, 
pomimo wielu inwestycji infrastruk-
turalnych w samej Częstochowie i jej 
okolicach, obserwujemy ciągły odpływ 
mieszkańców do dużo większych aglo-
meracji.

Częstochowa w największym stopniu od-
działuje na okoliczne gminy i powiaty. Za-
równo jako główny ośrodek miejsc pracy, jak 
i centrum akademickie. Od lat wyludnia się 
niestety w zastraszającym tempie. To duży 
problem, jeden z najważniejszych do rozwią-
zania w najbliższych latach. Albo odwrócimy 
ten trend, albo w perspektywie kilkunastu 
lat zostaniemy zepchnięci do zaścianka. Dla-
czego to tak istotne? Bo bez dynamicznego 
rozwoju Częstochowy nie będzie rozwoju re-
gionu.

Jesteśmy świetnie ulokowani, niemal w cen-
trum Polski, z łatwym dostępem do dwóch 
lotnisk w Pyrzowicach i Łodzi i ze świetną 
komunikacją w postaci autostrady A1, droga-
mi krajowymi i koleją. Oczywiście jest jeszcze 
sporo do zrobienia. Potrzebne są obwodnice 
Kłobucka, Wręczycy Wielkiej, Kłomnic czy 
Rędzin, jak i wiele innych inwestycji infra-
strukturalnych. Ale trzeba wykorzystać ten 
potencjał, który jest obecnie. Trzeba wypro-
mować region częstochowski jako markę. 
Obszar, który ma swoją tożsamość, rozpo-
znawalność i wartość marketingową. Da się 
to zrobić poprzez zaangażowanie wszystkich 
lokalnych decydentów. Będę mocno lobbo-
wał w tej kwestii. 

To pozwoli przyciągnąć znaczących inwesto-
rów, którzy stworzą dobrze płatne miejsca 
pracy. Takie dziś gwarantują nowe techno-
logie. Region częstochowski potrzebuje in-

nowacyjnych przedsiębiorstw. Będę o to za-
biegał.

W ubiegłym roku serwis otodom.pl opu-
blikował ranking najszczęśliwszych miast 
w Polsce. Dla nas był on jednak niezmiernie 
niepokojący. Główne miasto naszego regionu 
okazało się niestety najsmutniejszym w Pol-
sce. Częstochowianie jako najbardziej nega-
tywne aspekty podali m.in. dostęp do służby 
zdrowia czy wysokie koszty życia.

Jakość i koszty życia w dużej mierze zależą 
od rządzących. By zatrzymać młodych re-
gion potrzebuje mieszkań. Te może zapewnić 
budownictwo społeczne i współpraca rządu 
z samorządami. Przystępne cenowo miesz-
kanie to gwarancja spokoju, bezpieczeństwa, 
rozwoju osobistego i realizacji życiowych 
planów, bez stresu i wizji spłacania hipoteki 
przez 30 czy 40 lat. Dom i rodzina jest fun-

damentem. To uwolni potencjał, postawy 
proprzedsiębiorcze i rozwój firm.

Zobowiązuję się ponadto wpierać wszelkie 
programy ułatwiające rozwój działalności 
gospodarczych, mikro i średnich przedsię-
biorstw oraz pracę nad deregulacją wielu 
zawodów. Upraszczanie przepisów podat-
kowych, jak i rozwijanie przyjaznej polityki 
państwa względem przedsiębiorców to ciągle 
konieczność. 

Podobnie jak ciągły rozwój usług zdrowot-
nych w regionie. Bez zdrowia i dobrej opieki 
medycznej nic się nie zbuduje. Obiecuję moc-
ne wsparcie dla programów profilaktycznych 
i promocji zdrowia, jak także pozyskiwanie 
środków na rozwój usług zdrowotnych w re-
gionie, które będą mieć na celu zwiększenie 
jakości usług szpitalnych i dostępności leka-
rzy specjalistów.

15 października -         na Derejczyka

#SilnaPolskaWieś#SilnaPolskaWieś

Dla Zjednoczonej Prawicy polska wieś 
ma wyjątkową wartość. Będziemy ją 
osłaniać przed każdym zagrożeniem.

Sprawy rolnictwa, produkcji żywności i roz-
woju obszarów wiejskich traktujemy jako za-
dania o strategicznym znaczeniu dla bezpie-
czeństwa żywnościowego Rzeczypospolitej 
Polskiej. W realizacji tego celu jesteśmy zde-
cydowani utrzymać model rolnictwa oparty 
na gospodarstwach rodzinnych, które objęli-
śmy szczególną pomocą i ochroną. 

Wprowadzimy przepisy, które zagwarantują 
rolnikom, że ich produkty nie będą skupowa-
ne poniżej kosztów produkcji, a cena sprze-
dawanego produktu wyższa od kosztów jego 
wytworzenia. To rozwiązanie dotyczy całego 
przemysłu spożywczego. Rolnik będzie mógł 
żyć z produkcji rolnej.

Zjednoczona Prawica nie zostawi rolników 
samych w sytuacjach kryzysowych i będzie 
aktywnie reagować. My – w przeciwieństwie 
do naszych poprzedników – nie wahamy się 
powiedzieć Brukseli: STOP. Nie czekamy na 
zgodę Berlina i brukselskich urzędników, gdy 
chodzi o obronę polskich interesów, bezpie-
czeństwa polskich rodzin i przyszłość pol-
skich rolników.

Tak jest choćby w kwestii embarga na ukra-
ińskie zboże. Nie możemy się zgodzić na to, 
żeby przez gwałtowny i niekontrolowany jego 
wwóz dochodziło do rozchwiania i destabili-
zacji polskiego rynku.

Ukraina jest w stanie wojny. Nikt im tak nie 
pomaga jak Polska. Jednocześnie z całą siłą 
musimy dbać o własne interesy, dobro nasze-
go państwa i naszych obywateli.
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Zdzisław Bęben
przewodniczący Rady Gminy Miedźno

Piotr Derejczyk jest aktywnym członkiem społeczności lokalnej 
i zawsze służy pomocą. Jego zaangażowanie w sprawy społeczne 
sprawia, że jest godnym zaufania kandydatem. Jestem przeko-
nany, że podczas prac parlamentarnych zawsze będzie pamiętał 
i wspierał rozwój naszych małych ojczyzn. Jako wójt wykazuje się 
wielką skutecznością w pozyskiwaniu funduszy dla Gminy Miedź-
no. Jestem pewny, że równie mocno będzie pracował dla Polski.

Agnieszka Związek
radna powiatu kłobuckiego,
prezes SIM Śląsk Północ

Piotr Derejczyk jest człowiekiem z wizją. Zna problemy ludzi 
i wie, jak je rozwiązywać. Jako sekretarz gminy Miedźno miałam 
okazję śledzić, jak skutecznie przekształca swoje pomysły w kon-
kretne cele i działania. Wiem, że jego praca w parlamencie przy-
niesie wymierne korzyści dla całego regionu.

Karol Rabenda
podsekretarz stanu w Ministerstwie 
Aktywów Państwowych

 Jest mi niezmiernie miło rekomendować Piotra Derejczyka jako 
doskonałego kandydata na posła. Jest osobą, która w pełni zasłu-
guje na wsparcie i zaufanie ze względu na swoje kompetencje, do-
świadczenie i oddanie sprawom publicznym. Cenię jego zdolność 
do podejmowania trudnych decyzji oraz podejścia do problemów 
- z determinacją i spokojem.

Adam Bielan
europarlamentarzysta, przewodniczący 
Partii Republikańskiej

Znam Piotra Derejczyka od wielu lat. Jest osobą niezwykle za-
angażowaną i kompetentną. Jego doświadczenie zawodowe oraz 
zdolności przywódcze czynią go doskonałym kandydatem na 
posła. Zawsze stawia dobro społeczności i rozwoju regionu na 
pierwszym miejscu.

Wojciech Tałajczyk
przedsiębiorca, ratownik medyczny

Jako pracownik służby zdrowia doceniam Piotra Derejczyka za 
jego plany inwestycyjne w opiekę zdrowotną. To kandydat, który 
rozumie potrzeby sektora medycznego. Zapewnienie bezpieczeń-
stwa jest jednym z najważniejszych aspektów, na jakie zwraca 
uwagę.

Henryk Mach
wójt Gminy Przystajń

Współpracuję z Piotrem Derejczykiem od wielu lat na ni-
wie samorządowej. Wiem, że Piotr jest osobą, która wnie-
sie pozytywne zmiany i pozwoli nam wszystkim cieszyć się 
lepszą jakością życia w naszym regionie. Dlatego gorąco 
zachęcam do udzielenia mu swojego poparcia w nadcho-
dzących wyborach. Jego kompetencje są gwarancją, że 
będzie doskonałym przedstawicielem naszego regionu.

Arkadiusz Urban
prezes Krajowego Zasobu
Nieruchomości

Piotr jest liderem, który potrafi zainspirować innych do działania 
na rzecz wspólnych celów. Jest osobą o ogromnej wiedzy i poten-
cjale. Zna wyzwania, jakie stoją przed polskim społeczeństwem 
i jestem przekonany, że jako poseł będzie godnie reprezentować 
i wpierać nasz kraj i cały region częstochowski.

Leszek Idasz
prezes OSP Miedźno, przedsiębiorca

Piotr Derejczyk wykazał się niezwykłym zaangażowaniem 
w poprawę bezpieczeństwa naszej społeczności i jest świadom 
trudnej i niebezpiecznej pracy, jaką wykonują nasi strażacy. 
Zawsze ich wspiera. Jako przedsiębiorca wiem, że Piotr zdaje 
sobie sprawę z wyzwań, przed jakimi stoją małe firmy. Jego 
propozycje i wsparcia dla przedsiębiorców są niezbędne dla 
naszego rozwoju.

Kamil Bortniczuk
poseł, minister sportu i turystyki

Piotr Derejczyk wyróżnia się umiejętnościami zarządzania, bu-
dowania zespołów i rozwiązywania problemów. Jest również 
otwarty na dialog i współpracę z różnymi grupami społecznymi, 
co jest kluczowe dla tworzenia spójnego społeczeństwa. Rozumie 
potrzeby i potencjał rozwoju sportu w Polsce. Jestem przekonany, 
że będzie dobrym i skutecznym posłem.

POPIERAJĄ MNIE
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TRZY SUKCESY PODCZAS NIEMIECKIEJ IMPREZY

Od 7 do 11 września seniorska grupa Mażoretek „Szyk”, muzy-
cy z  Młodzieżowej Orkiestry Dętej Konopiska oraz formacja 
taneczna „Black Diamonds” ze Szkoły Tańca Marengo wzięli 
udział w 59. edycji Euro Musiktage Bösel w Niemczech. 

Z rekacji uczestników wynika, iż wyjazd za zachodnią granicę, to 
była niezwykła przygoda, z której powrócili z bagażem pozytyw-

Koło Gospodyń Wiejskich z Hutek działa już sześćdziesiąt lat. 10 
września panie w towarzystwie mieszkańców sołectwa i okolic 
świętowały swój jubileusz.

Spotkanie, na którym pojawili się parlamentarzyści, samorządow-
cy różnych szczebli z władzami gminy na czele oraz przedstawi-
ciele lokalnych organizacji i stowarzyszeń, odbyło się na terenie 
jednostki Ochotniczej Straży Pożarnej w  Hutkach. Wydarzenie 
poprzedziło nabożeństwo, podczas którego uczczono pamięć 
nieżyjących już założycielek koła oraz wszystkich tych członków, 
którzy przyczynili się do jego rozwoju przez te długie lata.

- Mszę celebrował ksiądz Sebastian Ciastek, proboszcz parafii 
w Rększowicach, który wygłosił kazanie o roli i znaczeniu kół go-
spodyń wiejskich dla lokalnej społeczności - relacjonuje Ewa Ste-
fanowska-Lasoń z urzędu gminy.

Podczas oficjalnej części jubileuszu, przewodnicząca wspomnia-

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Konopiska

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Konopiska

BIEGALI, SKAKALI, RZUCALI

26 września na stadionie lekkoatletycznym w Konopiskach od-
były się Gminne Zawody Lekkoatletyczne. 

W wydarzeniu wzięli udział uczniowie ze wszystkich szkół pod-
stawowych z terenu gminy, od czwartych do ósmych klas. Po tym, 
jak organizatorzy przyporządkowali zawodników do poszczegól-
nych konkurencji sportowych z  uwzględnieniem kategorii wie-
kowych, drobiazgowo omówione zostały zasady bezpiecznego 
udziału w zawodach. 

W programie znalazły się biegi na sto, trzysta, sześćset, osiemset 
i tysiąc metrów, a także skok w dal oraz rzut piłeczką palantową. 
Jak informują pracownicy Gminnego Ośrodka Kultury i  Sportu 
w Konopiskach, który był organizatorem całego przedsięwzięcia, 
miejsca na podium uhonorowano dyplomami i  medalami, które 
wręczyła Iwona Lisek, zastępca wójta Konopisk.

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Konopiska

nego KGW Anna Bałdyga oraz dyrektor Zespołu Szkolno-Przed-
szkolnego w Hutkach Tamara Gwóźdź, przybliżyły historię koła. 
Nie zabrakło również muzyki i zabawy. Wystąpiły same gospody-
nie-jubilatki, Zespół Emerytów i Rencistów „Walentynki”, ucznio-
wie z miejscowej szkoły, osoby ze Stowarzyszenia Osób Niepełno-
sprawnych „Prometeus”, a także Zespół Ludowy „Konopielki” czy 
panie z zaprzyjaźnionego KGW „Wiosenne Kwiaty”.

W czasie trwania zabawy chętni mogli wziąć udział w przygoto-
wanych na tę okazję zabawach, posmakować wyrobów przygo-
towanych przez koło, a na najmłodszych uczestników jubileuszu 
czekał szereg animacji. Zabawa przy muzyce DJ-a trwała do póź-
nych godzin wieczornych.

- Jubileusz 60-lecia Koła Gospodyń Wiejskich w Hutkach to nie 
tylko święto samego koła, ale również wyjątkowy moment jed-
noczenia lokalnej społeczności i wspólnego celebrowania pięknej 
tradycji wiejskiej - podsumowuje wójt Jerzy Żurek.

GOSPODYNIE Z HUTEK DZIAŁAJĄ JUŻ ODGOSPODYNIE Z HUTEK DZIAŁAJĄ JUŻ OD
SZEŚCIU DEKAD. WŁAŚNIE OBCHODZIŁY JUBILEUSZSZEŚCIU DEKAD. WŁAŚNIE OBCHODZIŁY JUBILEUSZ

nych doświadczeń i przede wszystkim z trzema pucharami. 

Miejscowe mażoretki zajęły pierwsze miejsce w swojej kategorii. 
Pierwszą lokatą mogą pochwalić się również tancerze ze Szkoły 
Tańca Marengo, z kolei w konkursie estradowym artyści z Mło-
dzieżowej Orkiestry Dętej Konopiska wywalczyli trzecie miejsce.

- Wyjazd na Euro Musiktage Bösel nie byłby możliwy bez wspar-
cia władz gminy - podkreślają mażoretki z Konopisk.

ROWER, GOLF I BROWAR. 
AKTYWNA NIEDZIELA
W RODZINNYM GRONIE

Kilkadziesiąt osób wzięło udział w zorganizowanym 10 września 
rodzinnym rajdzie rowerowym. Podczas wspólnego pedałowa-
nia uczestnicy mieli okazję zajrzeć na pole golfowe oraz odwie-
dzić lokalny browar. 

Rajd, który przygotowali pracownicy Gminnego Centrum Kul-
tury i  Sportu w  Konopiskach, zgromadził całkiem spore grono 
miłośników aktywnego stylu życia nie tylko z  terenu gminy, ale 
i  okolicznych samorządów. Cykliści zgromadzili się na terenie 
Kompleksu Sportowo-Rekreacyjnego „Pająk” w Konopiskach, by 
wspólnie przejechać do Rosa Private Golf Club, gdzie mieli okazję 
poznać podstawowe zasady gry w golfa oraz ciekawostki związa-
ne z samym obiektem. Następnie zwiedzili zlokalizowany w Wą-
soszu browar. 

- Najważniejszym celem rodzinnego rajdu rowerowego było 
promowanie zdrowego trybu życia i  aktywności fizycznej. Nie 
chodziło w tym przypadku o wyścig, ale o wspólną zabawę i spę-
dzenie aktywnego czasu na świeżym powietrzu - mówi Ewa Ste-
fanowska-Lasoń z urzędu gminy.

Jak wynika z jej relacji, po kilku godzinach jazdy wszyscy uczest-
nicy dotarli na metę, gdzie czekał na nich wójt Jerzy Żurek z go-
rącym posiłkiem.  

- Rodzinny rajd rowerowy w gminie Konopiska to nie tylko dosko-
nały sposób na spędzenie aktywnego czasu na świeżym powie-
trzu, ale także okazja do integracji społeczności lokalnej i promo-
cji zdrowego stylu życia - dodaje Stefanowska-Lasoń.

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Konopiska
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WŁODARZ PONOWNIE PRZYZNA NAGRODY 
DLA UCZNIÓW Z NAJLEPSZYMI WYNIKAMI 
SPORTOWYMI

TŁUMY CHĘTNYCH, BY POBIEGAĆ. 
ZARÓWNO INDYWIDUALNIE, JAK 
I W DRUŻYNIE

Powiatowe Zrzeszenie LZS w Częstochowie zorganizowało in-
dywidualne i drużynowe mistrzostwa w biegach przełajowych 
dzieci i młodzieży.

Zawody odbyły się  19 września na terenach zlokalizowanych 
w bezpośrednim sąsiedztwie Kompleksu Sportowo-Rekreacyjne-
go „Pająk”. 

Najlepsi uczestnicy otrzymali pamiątkowe dyplomy oraz medale, 
które w imieniu wójta Jerzego Żurka wręczyła Iwona Lisek, jego 
zastępca.

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Konopiska

POWIATOWY PRZEGLĄD
ORKIESTR DĘTYCH

W ostatnią niedzielę września w Koniecpolu Mażoretki „Szyk” 
w towarzystwie muzyków z Młodzieżowej Orkiestry Dętej Ko-
nopiska wzięli udział w  VI Powiatowym Przeglądzie Orkiestr 
Dętych.

Wydarzenie rozpoczęło się od przemarszu wszystkich uczestni-
ków ulicami miasta na teren przed halą sportową w Koniecpolu. 
Na scenie pojawiały się kolejne orkiestry, a przed nimi swoje ukła-
dy prezentowały mażoretki. 

Trzeci z kolei występ należał do reprezentantów z gminy Konopi-
ska, którzy w efektowny sposób i przy oklaskach widowni zapre-
zentowali swoje umiejętności. Opłaciło się bowiem z rąk przed-
stawicieli powiatu częstochowskiego otrzymali czek o  wartości 
1,5 tys. zł.

Monika Wójcik, fot. Marcin Kowalski/Urząd Gminy Konopiska

Do końca października można składać wnioski o  nagrodę za 
osiągnięte wyniki sportowe. Co roku przyznaje je wójt dla naj-
lepszych zawodników z terenu samorządu Konopisk.

Nagrodę za dany rok szkolny, poprzedzający termin składania 
wniosków, może otrzymać uczeń, który jest mieszkańcem gminy 
i  kontynuuje naukę w  szkole podstawowej lub ponadpodstawo-
wej oraz jednocześnie realizuje swe sportowe pasje jako zawodnik 
w konkretnych dyscyplinach.

Mowa o tenisie stołowym i ziemnym, szachach, lekkoatletyce, pił-
ce nożnej, siatkówce, koszykówce, piłce ręcznej, taekwondo lub 
w innych dyscyplinach mających status konkurencji olimpijskich, 
lub paraolimpijskich.

- Zawodnik może otrzymać tylko jedną nagrodę w ciągu roku ka-
lendarzowego, a w przypadku osiągnięcia kilku wyników upraw-

Monika Wójcik, fot. Pixabay

niających do niej, otrzyma tę najwyższą z danej dziedziny sportu 
- tłumaczą pracownicy referatu oświaty i sportu urzędu gminy.

Nagrodę pieniężną wójt Jerzy Żurek przyzna w zależności od za-
jętego miejsca. Szczegóły określa przyjęty przez radę gminy za-
łącznik do regulującej całą tę kwestię uchwały. Maksymalnie moż-
na otrzymać 1 tys. zł.

Kandydatury do nagród mogą zgłaszać dyrektorzy szkół oraz za-
trudnieni w  nich nauczyciele kultury fizycznej, prezesi klubów 
sportowych lub przedstawiciele stowarzyszeń zajmujących się na 
co dzień upowszechnianiem kultury fizycznej, a także rodzice lub 
opiekunowie prawni uczniów.

- Zgłoszenia kandydata do nagrody dokonuje się do 31 paździer-
nika każdego roku za osiągnięcia sportowe w poprzednim roku 
szkolnym - dodają urzędnicy.

OPERATORZY MODELI PŁYWAJĄCYCH PO RAZ KOLEJNY ZAWŁADNĘLI OKOLICZNYM ZALEWEM

Od 8 do 10 września na wodach Zalewu „Pająk” miała miejsce 
kolejna odsłona finału Mistrzostw Polski Modeli Pływających 
FSR EHO Konopiska 2023. 

Wydarzenie przyciągnęło zapalonych miłośników modelarstwa 
oraz liczne grono okolicznych mieszkańców zafascynowanych 
niezwykłymi konstrukcjami i  umiejętnościami sterujących nimi 
zawodników. 

- Impreza tego typu to dobra okazja do rywalizacji, wymiany do-
świadczeń i  prezentacji najnowszych osiągnięć w  tej dziedzinie 
sportu - wyjaśnia Ewa Stefanowska-Lasoń z urzędu gminy.

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Konopiska
Jak podkreśla, zawody odbywały się w kilku kategoriach, a zaan-
gażowani w nie uczestnicy prezentowali wysoki poziom. 

- Tegoroczny finał mistrzostw był nie tylko sportowym wyda-
rzeniem, ale również okazją do promocji modelarstwa jako pasji 
i hobby, które może być fascynujące i dostępne dla każdego. Dla 
uczestników i widzów był to niezapomniany weekend pełen emo-
cji i inspiracji - dodaje Stefanowska-Lasoń.

Miejscowi urzędnicy zwracają uwagę na fakt, iż modelarstwo cie-
szy się coraz większym zainteresowaniem wśród najmłodszych 
mieszkańców gminy. Wielu z nich już rozpoczęło swoją przygodę 
z tym hobby podczas warsztatów, jakie w każdy czwartek o godz. 
17 odbywają się w świetlicy wiejskiej w Kopalni.
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TRWA BUDOWA NOWEJ SIEDZIBY PRZEDSZKOLA GMINNEGO W LELOWIE

CAŁY NARÓD CZYTAŁ ORZESZKOWĄ. W LELOWIE PASJONACI 
LITERATURY RÓWNIEŻ POCHYLILI SIĘ NAD JEJ POWIEŚCIĄ

9 września w  siedzibie Gminnej Biblioteki Publicznej w  Lelo-
wie odbyła się dwunasta odsłona Narodowego Czytania, ogólno-
polskiego wydarzenia kulturalnego promującego czytelnictwo 
i klasykę polskiej literatury. Tegoroczną lekturą było „Nad Nie-
mnem” Elizy Orzeszkowej. 

Powieść nawiązuje do niezwykle trudnych dla Polaków czasów, 
jakimi był okres po 1863 roku, po powstaniu styczniowym. Po tym, 
jak szefowa gminnej biblioteki wprowadziła zebranych w genezę 
i problematykę utworu, spore grono miłośników literatury przy-
stąpiło do wspólnego czytania.

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Lelów

BYŁO HISTORYCZNIE,
WIDOWISKOWO I KULTURALNIE

Weekend 16 i 17 września stał na terenie gminy Lelów pod szyl-
dem „Juromanii”. To kulturalne święto Jury Krakowsko-Często-
chowskiej przyciągnęło swoimi atrakcjami setki mieszkańców. 
Dla wszystkich uczestników była to znakomita lekcja historii, 
tradycji i kultury ziemi lelowskiej.

W ramach „Juromanii” na terenie gminy Lelów odbyły się przede 
wszystkim obchody 160. rocznicy Bitwy pod Mełchowem. Pamięć 
o tym wyjątkowym wydarzeniu z okresu powstania styczniowego 
jest na lokalnym gruncie pieczołowicie kultywowana. Oddziałem 
powstańców, walczącym na polach mełchowskich z imperium ro-
syjskim, dowodził pułkownik Zygmunt Chmieleński. W bitwie tej 
został ciężko ranny osiemnastoletni wówczas Adam Chmielowski 
– późniejszy św. Brat Albert. Zbiorowa mogiła powstańców, nad 
którą góruje wysoki, metalowy krzyż, jest otoczona przez miesz-
kańców szczególną troską.

Uroczystości zawsze rozpoczyna msza święta w  intencji pole-
głych powstańców, odprawiana w kaplicy św. Brata Alberta. Póź-
niej była inscenizacja bitwy, w której aktywny udział wzięły gru-
py rekonstrukcyjne Pułku Żuawów Śmierci, Grupa Rekonstrukcji 
Historycznej 9. Rota 1863, kawalerii rosyjskiej, jazdy powstańczej, 
oddziału artylerii czy kosynierów. Ten najbardziej widowiskowy 
punkt uroczystości przyciągnął na mełchowskie pola setki miesz-
kańców. I podobnie jak przed laty powstańcy odnieśli zwycięstwo 
nad siłami rosyjskimi.

Z kolei 17 września można było wziąć udział w Queście „Traktem 
od Młynarza do Strzecharza” w Białej Wielkiej, jak również zwiedzić 
Izbę Tradycji w Lelowie. Ponadto zaplanowany został blok wyda-
rzeń pt. „Od Chaty do Pałacu”, gdzie przewidziano różne warszta-
ty tematyczne w Jurajskiej Spiżarnii w Białej Wielkiej oraz koncert 
muzyki klasycznej w Zespole Pałacowo-Parkowym w Nakle.

Piotr Biernacki

MŁODZIEŻOWE DRUŻYNY POŻARNICZE Z DWÓCH 
MIEJSCOWOŚCI ZAPRZYSIĘŻONE DO SŁUŻBY

W ostatnią niedzielę września w Podlesiu odbyło się zaprzysię-
żenie młodzieżowych drużyn pożarniczych z Podlesia i Staro-
mieścia. 

Druhowie z miejscowych ochotniczych straży pożarnych wyra-
żali podczas uroczystości nadzieję, iż większość członków MDP 
składających w tym dniu ślubowanie, po osiągnięciu pełnoletno-
ści wstąpi w szeregi ochotniczej straży pożarnej.

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Lelów

GMINA PAMIĘTAŁA
O OFIARACH NIEMIECKIEJ AGRESJI

4 września w  Lelowie odbyły się uroczystości upamiętniające 
84. rocznicę barbarzyńskiej napaści hitlerowskich Niemiec na 
Polskę we wrześniu 1939 roku.

Przedstawiciele władz samorządowych, harcerstwa oraz pracow-
nicy gminnych jednostek oświatowych i instytucji kultury, złożyli 
wiązanki kwiatów i zapalili znicze na cmentarzu wojennym oraz 
w miejscach pamięci ofiar hitlerowskiej agresji. Odwiedzili rów-
nież mogiłę Ignacego Trendy, zamordowanego przez nazistów 
mieszkańca gminy, który odmówił niemieckim mordercom pod-
palenia krzyża w miejscowym kościele.

- Jest on jedną ze stu dwudziestu dwóch osób, wobec których we 
wrześniu 2003 roku rozpoczął się proces beatyfikacyjny drugiej 
grupy męczenników z okresu wojennej pożogi - informują pra-
cownicy urzędu gminy.

Nieodłącznym elementem całej uroczystości było też nabożeń-
stwo za poległych żołnierzy i pomordowanych mieszkańców Le-
lowa oraz w intencji rozpoczynającego się nowego roku szkolne-
go, którą koncelebrowali ks. Henryk Młynarczyk oraz ks. Konrad 
Kowal.

Jak dodają urzędnicy, w  miejscach pamięci harcerze zaciągnę-
li honorowe warty, a wspomnienie o wydarzeniach tragicznego 
września przybliżyli wójt Krzysztof Molenda, a także radny i czło-
nek Lelowskiego Towarzystwa Historyczno-Kulturalnego im. Wa-
lentego Zwierkowskiego Jerzy Karolczyk.

Po oficjalnej części na stadionie sportowym przy Zespole Szkol-
no-Przedszkolnym w Lelowie odbył się „VIII Bieg Pamięci wrze-
śnia 1939 roku”. W biegu wzięły udział dzieci i młodzież z tamtej-
szej szkoły.

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Lelów

W  rolę lektorów wcielili się przedstawiciele miejscowego klubu 
seniora, gminnych placówek oświatowych, instytucji samorządo-
wych na działających na terenie gminy organizacjach pozarządo-
wych kończąc. 

- Całemu wydarzeniu towarzyszyła wystawa ilustracji dotycząca 
czytanego utworu. Uczestnicy mogli otrzymać na przyniesionych 
egzemplarzach lektury pamiątkowy stempel tegorocznej edycji 
Narodowego Czytania. Serdecznie dziękujemy wszystkim uczest-
nikom akcji za udział i zaangażowanie w realizację tego projektu 
i oczywiście zapraszamy za rok - podkreślają pracownicy biblio-
teki w Lelowie.

Prace są coraz bardziej zaawansowane. Widać już kształt, jaki 
będzie miał nowy obiekt. 

- Inwestycja obejmuje budowę budynku usługowego z przezna-
czeniem na pięciooddziałowe przedszkole integracyjne wraz 
z  instalacjami. Prace obejmą także zagospodarowanie terenu 
dookoła nowej placówki - mówi wójt Krzysztof Molenda.

Monika Wójcik, fot. Freepik
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ZWIEDZILI OKOLICĘ ŚLADAMI 
POWSTANIA STYCZNIOWEGOPÓŁTORA MILIONA ZŁOTYCH NA 

POPRAWĘ BEZPIECZEŃSTWA 16 września Gminny Ośrodek Kultury w Miedźnie zorganizował 
dla pasjonatów lokalnej historii wycieczkę śladami powstania 
styczniowego. Do miejsc nieodległych, ale równie pasjonują-
cych, a czasami zupełnie nieznanych.

Na trasie całodziennego wypadu znalazły się okoliczne gminy. 
Uczestnicy odwiedzili Borowno, Kruszynę, Kłomnice czy też 
miejscowe Mazówki. Po annałach lokalnej historii powstańczej 
oprowadzał wycieczkowiczów Krzysztof Wójcik, propagator kul-
tury i historii regionu.

- Kto, przejeżdżając przez Kruszynę bądź Borowno, zdaje sobie 
sprawę ze związku tych ziem z polską tragiczną powstańczą hi-
storią? Kto, będąc w  tych okolicach, pamięta o  zagmatwanych 
losach rodów Denhoffów, Lubomirskich i  Reszków? Uczestnicy 
wyjazdu zaznajomili się z istotnym fragmentem polskiej historii, 
zwiedzając świątynie i nekropolie położone w niewielkiej odległo-
ści od naszej gminy - podkreślają pracownicy GOK-u w Miedźnie, 
dodając, że nie była to ostatnia taka inicjatywa.

Poznaliśmy wyniki kolejnej edycji Rządowego Funduszu Rozwo-
ju Dróg, przeznaczonej na poprawę bezpieczeństwa na drogach 
lokalnych. Mieszkańcy gminy powinni mieć powody do zadowo-
lenia. Wójt Piotr Derejczyk pozyskał kolejne duże pieniądze.

Do samorządów w skali kraju trafi dodatkowe ponad 1 mld zł, któ-
ry ma pozwolić między innymi na budowę przejść dla pieszych, 
oświetlenie skrzyżowań czy ścieżki rowerowe. Celem jest popra-
wa bezpieczeństwo lokalnych szlaków, głównie pieszych.

Piotr Biernacki, fot. GOK Miedźno

Piotr Biernacki, fot. Freepik
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Z oferty rządowej postanowił skorzystać także włodarz Miedźna. 
Aplikacja złożona przez miejscowy urząd przewiduje przebudowę 
ciągów pieszych w Miedźnie i Ostrowach nad Okszą. Dofinanso-
wanie wyniesie ponad 1,5 mln zł.

- Wniosek naszej gminy znalazł się na drugim miejscu w  woje-
wództwie śląskim. Jego wartość to prawie 2 mln zł. W trosce o na-
szych mieszkańców wybudujemy za to kolejne ponad dwa kilome-
try chodników - cieszy się wójt Piotr Derejczyk.



GMINA POZYSKAŁA LAPTOPY DLA WSZYSTKICH CZWARTOKLASISTÓW WNĘTRZE KOŚCIOŁA 
W MIEDŹNIE PRZEJDZIE 
RENOWACJĘ

1,3 mln zł wpłynie na konto tutejszego samorządu. To pieniądze 
na prace konserwatorskie i restauratorskie we wnętrzu kościo-
ła św. Katarzyny Aleksandryjskiej w Miedźnie.

Środki będą pochodzić z Rządowego Programu Odbudowy Zabyt-
ków. To specjalny fundusz, z którego mogą korzystać samorządy. 
Pieniądze z tego działania przeznaczone są na prace konserwa-
torskie oraz restauratorskie, a także na roboty budowlane. Celem 
inwestycji jest doprowadzenie do sytuacji, w której zabytki odzy-
skują swój dawny blask.

Wójt Piotr Derejczyk zabiegał o te pieniądze od dawna. W końcu 
z powodzeniem.

- Dbamy o nasze dziedzictwo. Cieszę się ogromnie, że udało nam 
się zdobyć te środki. W pierwszym naborze programu niestety się 
nie udało. Drugie podejście okazało się już sukcesem - zaznacza 
włodarz gminy.

W skali całego kraju na ponad trzy tysiące inwestycji przeznaczo-
nych zostało blisko 1,8 mld zł z budżetu państwa.

Piotr Biernacki

17W MIEDŹNIE

Czwartoklasiści z  gminnych placówek oświatowych otrzymali 
w połowie września sprzęt komputerowy do nauki. To w ramach 
realizacji na terenie samorządu rządowego projektu „Laptop dla 
ucznia”.

Program ma wyrównywać szanse dzieci i  młodzieży, pomóc 
w rozwoju ich wykształcenia, talentów i pasji, szczególnie w ob-
szarze kompetencji cyfrowych.

- Zakupu laptopów dokonało ministerstwo cyfryzacji. Sprzęt 
został przekazany rodzicom uczniów za pośrednictwem gminy 
Miedźno, jako organu prowadzącego szkoły, na podstawie umowy 
przekazującej laptop na własność albo umowy użyczenia, zgodnie 
z preferencjami rodziców - informuje wójt Piotr Derejczyk.

Zgodnie z przepisami ustawy sprzęt przekazany uczniowi stanowi 
własność jego rodziców. Nie może być on przedmiotem żadnych 
czynności rozporządzających w okresie pięciu lat od dnia przyję-
cia go na własność. Jeżeli rodzice odmówią przyjęcia laptopa na 
własność, wówczas właścicielem laptopa staje się organ prowa-
dzący szkołę, który przekazuje uczniowi komputer na podstawie 
umowy użyczenia zawartej z rodzicami tego ucznia.

Piotr Biernacki, fot. Urząd Gminy Miedźno

SPORTOWE ŚWIĘTO
W MOKREJ

Piotr Biernacki, fot. Urząd Gminy Miedźno

3 września w Mokrej odbył się 5. Bieg Pamięci Bitwy pod Mokrą. 
Wydarzenie, które jest corocznym upamiętnieniem bohater-
skiej postawy żołnierzy Wołyńskiej Brygady Kawalerii i tym ra-
zem było fantastyczne. Zarówno sportowo, jak i organizacyjnie.

Na starcie biegu głównego na dziesięć kilometrów stawiło się pra-
wie dwustu dorosłych biegaczy. Ponadto do rywalizacji na 200, 
400 i 800 metrów przystąpiła prawie setka dzieciaków. W pomoc 
zaangażowało się wiele lokalnych firm.

- Żadna impreza sportowa nie odbyłaby się bez pomocy i zaanga-
żowania sponsorów. Chcielibyśmy im serdecznie podziękować za 
wsparcie i ufundowanie cennych nagród dla wszystkich startują-
cych - dziękuje wójt Piotr Derejczyk.

Zwyciężył, podobnie jak przed rokiem, Mateusz Pawełczak z cza-
sem 34 min. 11 sek. Drugi był Zbigniew Kalinowski, a trzeci Adrian 
Pytlarz.

Wśród kobiet najszybciej pobiegła Barbara Pawełczak 38 min. 
3 sek. Był to zarazem czwarty rezultat zawodów. Drugie miejsce 
przypadło Ewie Brych-Kalinowskiej, a trzecie - Marioli Sojda.

- Dziękujemy wszystkim biegaczom. Bez nich nie byłoby tego bie-
gu. To dzięki nim cały trud oraz wysiłek, jaki wkładamy w organi-
zację tej imprezy, mija w sekundzie, kiedy widzimy ich uśmiech-
nięte twarze. Nasze serca radują się, jak widzimy, że praktycznie 
„ramię w ramię” na starcie staje niespełna roczne dziecko z oso-
bami po siedemdziesiątce. Wtedy wiemy, że nasze hasło ma sens, 
a my dostajemy kolejną niesamowitą dawkę energii do dalszego 
działania. Żyjcie aktywnie, bo tak jest lepiej! - dziękuje Michał Za-
rębski, współorganizator wydarzenia z fundacji Jest Lepiej.

LOKALNY GOK ZAPRASZA NA KOLEJNĄ ODSŁONĘ 
„KAMERALNEJ JESIENI”

22 października w  kościele św. Katarzyny Aleksandryjskiej 
w Miedźnie ponownie zawita „Kameralna Jesień”. Będzie to już 
czwarta edycja festiwalu organizowanego przez Gminny Ośro-
dek Kultury w Miedźnie.

To jedno z tych wydarzeń, które przyciąga do świątyni miłośni-
ków wysokiej muzyki. Pojawiają się na nim wybitni, uznani w re-
gionie i kraju artyści.

- Ideą festiwalu jest promowanie muzyki klasycznej oraz jazzo-
wej. Wspólnym mianownikiem łączącym koncerty jest kameralna 
obsada. Różnorodność repertuarowa poszczególnych koncer-
tów wynika ze współpracy z  artystami działającymi w  różnych 
dziedzinach muzyki. Do tej pory słuchacze mieli okazję usłyszeć 
wiele kameralnych składów instrumentalnych oraz wokalno-in-
strumentalnych, wykonujących choćby wielogłosową muzykę sa-
kralną, chorał gregoriański, polski repertuar pieśniarski, muzykę 
filmową w jazzowych aranżacjach czy literaturę organową - pod-
kreśla Kamil Majchrzak z lokalnego GOK-u.

W  trakcie czwartej edycji „Kameralnej Jesieni” wyeksponujemy 
organy kościoła parafialnego w Miedźnie. Jest to dwudziestogło-
sowy pneumatyczny instrument Riegera z  1930 roku. Zagra na 
nich Daniel Strządała, uznany i ceniony artysta związany z Naro-
dową Orkiestrą Symfoniczną Polskiego Radia.

Piotr Biernacki, fot. GOK Miedźno

UCZCILI WALCZĄCYCH POD MOKRĄ
1 września w Mokrej uczczono 84. rocznicę Bitwy pod Mokrą - 
jednego z pierwszych starć II wojny światowej.

W uroczystościach wzięli udział żołnierze Wojska Polskiego, 
przedstawiciele policji, Państwowej oraz Ochotniczej Straży Po-
żarnej, delegacje i poczty sztandarowe organizacji kombatanc-
kich, stowarzyszeń kultywujących tradycje historyczne i żoł-
nierskie, szkół, harcerzy oraz parlamentarzyści i przedstawiciele 
władz państwowych i samorządów wszystkich szczebli.

Ceremoniał obchodów tradycyjnie uświetnił przegląd Kompanii 
Honorowej i odebranie meldunku od jej dowódcy, a także salwa 
honorowa i apel poległych. Nie zabrakło okolicznościowych prze-
mówień i złożenia kwiatów pod pomnikiem. Gościem honorowym 
był płk. Zbigniew Zieliński - bezpośredni świadek bitwy i towa-
rzyszących jej wydarzeń.

- Bitwa pod Mokrą przeszła do historii jako jedna z największych 
stoczonych w wojnie obronnej 1939 roku. Jest szczególna, bo 
zwycięska. Wołyńska Brygada Kawalerii przez cały dzień 1 wrze-
śnia powstrzymywała natarcie niemieckich czołgów, wspieranych 
przez lotnictwo. Ułani dowodzeni przez płk. Juliana Filipowicza 

Piotr Biernacki, fot. Urząd Gminy Miedźno

zmusili siły wroga do odwrotu, co zatrzymało natarcie i opóźniło 
marsz nazistów na Warszawę. To ważne wydarzenie z historii na-
szego kraju jest zawsze żywe w naszej lokalnej pamięci - zaznacza 
wójt Piotr Derejczyk.

- Cieszymy się ogromnie. Niech sprzęt dobrze służy i przyczynia 
się do cyfrowego rozwoju naszych pociech. To inwestycja w przy-
szłość dzieci, która pomoże im lepiej przygotować się do wyzwań, 
jakie stawia przed nimi współczesny świat - podkreśla Derejczyk.
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NA PRZEBUDOWĘ TEGO MOSTU GMINA 
DOSTAŁA DWA I PÓŁ MILIONA ZŁOTYCHUCZNIÓW ZE SZKOŁY W MOKRZESZY POWITAŁA

PO WAKACJACH ŚWIEŻO WYREMONTOWANA 
SALA GIMNASTYCZNA

NARODOWE CZYTANIE WE MSTOWIE. GRUPA MIESZKAŃCÓW
SPOTKAŁA SIĘ W BIBLIOTECE, BY WSPÓLNIE POCZYTAĆ „NAD NIEMNEM”

Licząca sobie ćwierć wieku sala gimnastyczna w Mokrzeszy do-
czekała się kompleksowego remontu. W połowie września sym-
bolicznie przecięto wstęgę i oficjalne oddano ją do użytku.

Niedawno zakończyły się długo oczekiwane przez szkolną spo-
łeczność prace inwestycyjne, które pozwoliły na gruntowną 
modernizację działającej przy tutejszej podstawówce sali gimna-
stycznej. Zakres przeprowadzonych prac objął renowację parkie-
tu, odnowiono też drabinki, ławki oraz bramki, a dotychczasowe 
oświetlenie wymieniono na energooszczędne lampy LED’owe.

- Ekipa remontowa naprawiła także ubytki powstałe na po-
wierzchni ścian, a następie je pomalowała. Odświeżono również 
sufit i  jego konstrukcję, zamontowano dodatkowe drzwi prowa-
dzące do sali, renowacji poddane zostały też grzejniki - wymie-
niają gminni urzędnicy.

W połowie września, w obecności uczniów, ich rodziców i grona 
pedagogicznego, wójt Tomasz Gęsiarz wraz z  dyrektor Magda-
leną Całusińską i  przedstawicielem rady uczniowskiej oficjalnie 
oddali obiekt do użytku. Na zakończenie spotkania uczniowie 
wspomnianej placówki zaprezentowali program z elementami ta-
neczno-artystycznymi.

KARTOFLANA IMPREZA
W SIEDLCU

Koła Gospodyń Wiejskich „Jurajskie Kwiaty” w  Siedlcu, we 
współpracy z sołtysem, tamtejszą radą sołecką i druhami z lo-
kalnej jednostki ochotniczej straży pożarnej zorganizowali fe-
styn dla mieszkańców.

Motywem przewodnim spotkania był ziemniak i  potrawy, jakie 
można przygotować z tego warzywa. Imprezie towarzyszył sze-
reg atrakcji w  postaci konkursu na najsmaczniejsze pieczonki, 
kiermasz z fantami, występem pań z KGW czy pieczeniem kieł-
basek nad ogniskiem.

- Dziękujemy przybyłym mieszkańcom i gościom za wspólną za-
bawę. Organizować dla państwa festyn to dla nas przyjemność. 
Cieszymy się, że możemy się razem spotkać, porozmawiać i do-
brze bawić - mówili organizatorzy podsumowując Festiwal Ziem-
niaka w Siedlcu.

Kierowany przez wójta Tomasza Gęsiarza samorząd wystarał 
się o środki na modernizację archaicznego już mostu na rzece 
Warcie w Kłobukowicach. Na konto urzędu trafi niebawem 2,5 
mln zł na ten cel.

Mocno zniszczony obiekt mostowy w Kłobukowicach leży w ciągu 
drogi gminnej, która łączy wspomnianą miejscowość i Łuszczyn.

- Obecna konstrukcja tego drewnianego mostu oparta jest na 
licznych palach betonowych i  metalowych. Nie jest ona stabil-
na. Nie ma tam ciągu pieszo-rowerowego, a ruch odbywa się po 
jezdni wykonanej z drewnianych bali. Takie rozwiązanie zagraża 
bezpieczeństwu użytkowników, dlatego za sprawę wysoce prio-
rytetową uznaliśmy konieczność przeprowadzenia stosownej 
modernizacji - mówi wójt Tomasz Gęsiarz.

Szczegóły całego przedsięwzięcia zostaną precyzyjnie określone 
w dokumentacji projektowej. Póki co wiadomo jedynie, że mini-
malna rozpiętość tego obiektu ma wynieść około trzydziestu pię-
ciu metrów, a szerokość około dziesięciu metrów. 

- Przy czym szerokość jezdni będzie liczyć około siedmiu metrów. 
Powstanie również ciąg pieszo-rowerowy o  dwu i  półmetrowej 
szerokości - dodaje włodarz Mstowa.

Podczas prac przy obiekcie planowana jest przebudowa biegnącej 
po konstrukcji mostu sieci wodociągowej, która zasila położone 
przy rzece Warcie miejscowości Kłobukowice i Łuszczyn.

Środki, które gmina pozyskała na wspomnianą inwestycję, po-
chodzą z finansowanego przez podatników tzw. „Polskiego Ładu”. 
Czwarta edycja tego programu dedykowana jest samorządom, 
w  których w  latach ustroju słusznie minionego funkcjonowały 
tzw. PGR-y.

Monika Wójcik

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Mstów

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Mstów

Biblioteka Gminna w  Mstowie po raz kolejny wzięła udział 
w tej akcji Narodowego Czytania. Lekturą dwunastej edycji tego 
przedsięwzięcia było „Nad Niemnem”. Powieść Elizy Orzeszko-
wej ukazuje obraz polskiego społeczeństwa drugiej połowy XIX 
wieku. 

- Spotkanie odbyło się w  sali konferencyjnej GOK-u. Na krótką 
chwilę przenieśliśmy się do dworku w Korczynie, do wsi Bohaty-
rowicze, gdzie autorka wprowadza nas w rytm, obyczaje i piękno 
tego świata, opisując losy ubogiej szlachcianki Justyny Orzelskiej 
i miłości, jaka połączyła ją z żyjącym z pracy własnych rąk Janem 

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Mstów

Bohatyrowiczem - relacjonują miejscowi animatorzy kultury.

Jak podkreślają, czytanie fragmentów powieści wzbogacili pre-
zentacją multimedialną, a  sama powieść  Orzeszkowej wywołała 
burzliwą dyskusję wśród zebranych. 

- Eliza Orzeszkowa, która literaturze przyznawała funkcję służeb-
ną w kontekście kształtowania świadomości społecznej, w  tejże 
powieści daje czytelnikowi odpowiedź na wiele ważnych pytań - 
jaka jest Polska, czym jest pamięć o rodzinie, praca oraz miłość? 
- dodają.
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WYKOPKI W MOKRZESZY. NAJPIERW BYŁ KONKURS, A PÓŹNIEJ 
WSPÓLNA KONSUMPCJA ZIEMNIAKÓW PROSTO Z POLA

PRZEBUDOWA I REMONT JEDNEJ 
Z ULIC. CHODZI O HEKTAROWĄ

EMERYCI Z MSTOWA NA GOŚCINNYCH WYSTĘPACH W POCZESNEJ

Koło Gospodyń Wiejskich „Iskierki” z Mokrzeszy przygotowały 
dla miejscowej społeczności biesiadę, której celem było zapre-
zentowanie młodemu pokoleniu, jak wyglądały dawniej wykopki 
i związane z tym obrzędy.

Jak relacjonują panie z  miejscowego koła gospodyń wiejskich, 
zgodnie z  ludowym zwyczajem, chłopi po zbiorach ziemniaków 
rozpalali na polach ogniska, aby pieczonymi ziemniakami pożywić 
się po ciężkiej pracy. 

Urzędnicy z Mstowa rozstrzygnęli niedawno przetarg na prze-
budowę i remont drogi gminnej biegnącej wzdłuż ulicy Hekta-
rowej w Jaskrowie. 

Jak deklaruje włodarz Mstowa, całość prac związanych z liczącym 
blisko tysiąc czterysta metrów odcinkiem ma zostać wykonana 
jeszcze w tym roku.

- To długo oczekiwana inwestycja przez mieszkańców Jaskrowa. 
Jej stan jest daleki od idealnego, bowiem istniejąca nawierzchnia 
posiada liczne wyboje i  nierówności - przekonuje wójt Tomasz 
Gęsiarz.

Zadanie zostało podzielone na dwie części. Pierwsza, obejmująca 
niewiele ponad dziewięćset pięćdziesiąt metrów drogi, dotyczyć 
będzie wykonania robót pomiarowych i  ziemnych, przepustu 
i zabezpieczenia sieci, a następnie położenia warstw podbudowy 
oraz nawierzchni bitumicznej.

- Szerokość drogi wynosi trzy i pół metra z mijanką do sześciu 
metrów. W  ramach remontu przewidziano bitumiczną jezdnię 
drogi, ułożoną w dwóch warstwach, na podbudowie z kruszywa. 
Na całym odcinku planuje się ułożenie poboczy o szerokości pół 
metra - dzielą się ze szczegółami lokalni urzędnicy.

Druga część zadania zogniskuje się na przebudowie drogi na od-
cinku liczącym czterysta trzydzieści pięć metrów. W  jej zakres 
wejdzie choćby wykonanie trzy i  pół metrowego zjazdu, robót 
pomiarowych i  ziemnych, przepustu i  zabezpieczenia sieci, ale 
i podbudowy czy nawierzchni bitumicznej.

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Mstów

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Mstów

Organizatorki biesiady robiły co mogły, by wiernie odwzorować 
dawne tradycje. Krótko po tym, jak zakończył się konkurs na naj-
szybciej wykopany kopaczką rząd ziemniaków, wszyscy chętni 
mogli skosztować pieczonek z ogniska oraz ziemniaków pieczo-
nych w popiele.

Spotkaniu towarzyszył śpiew i  tańce, dużym zainteresowaniem 
cieszyły się też warsztaty wyplatania koszy, w  trakcie których 
można było samemu spróbować tej niełatwej sztuki. Podczas fe-
stynu można było również wesprzeć Kubę Łukasika, który urodził 
się z wrodzoną wadą ośrodkowego układu nerwowego.

8 września w leżących w gminie Poczesna Bargłach odbył się III 
Przegląd Twórczości Artystycznej Seniorów. Gminę reprezen-
tował zespół śpiewaczy z mstowskiego koła Polskiego Związku 
Emerytów, Rencistów i Inwalidów.

Impreza miała na celu artystyczną prezentację zespołów działa-
jących przy kołach emerytów z czterech gmin - Janowa, Mstowa, 
Olsztyna i Poczesnej. W zamyśle organizatorów wydarzenie miało 

Monika Wójcik, fot. Iwona Skorupa/GCKIiR w Poczesnej

także stworzyć przestrzeń do konfrontacji twórczości artystycz-
nej, pielęgnowanie tradycji ludowych i działalności zespołów ar-
tystycznych.

Przedstawiciele każdego z kół zostali nagrodzeni okolicznościo-
wymi dyplomami, drobnymi upominkami oraz kwiatami. Jak in-
formują organizatorzy, kolejny przegląd będzie miał miejsce za 
rok, i tym razem rolę gospodarza będzie pełniła gmina Janów.

PANIE Z KOŁA GOSPODYŃ WIEJSKICH
PROMOWAŁY BOGACTWO RUNA LEŚNEGO

W  przedostatnią sobotę września Koło Gospodyń Wiejskich 
„Gwiazdeczki” zorganizowało festyn w Krasicach.

Ze względu na mało atrakcyjną pod kątem plenerowej aktywno-
ści pogodę, festyn został przeniesiony do siedziby miejscowej re-
mizy. Kapryśna aura nie wystraszyła jednak uczestników, którzy 
w licznym gronie stawili się tego dnia w strażnicy.

- W trakcie festynu można było degustować między innymi gulasz 
z dzika, zupę grzybową na dziczyźnie, pajdy domowego chleba ze 
smalcem w dwóch smakach, ciasta i gofry z owocami leśnymi, ja-
godową watę cukrową, kompoty leśne oraz popcorn czy kiełbaski 
z grilla - mówią organizatorki wydarzenia.

Wyjątkową atrakcją był pokaz sokolników, którzy przyjechali do 
Krasic aż z  Kraśnika i  przywieźli ze sobą wiele niesamowitych 
ptaków. 

- Można było usłyszeć ciekawostki z życia tych drapieżników oraz 
zrobić sobie zdjęcie, trzymając je na dłoni - dodają panie z Koła 
Gospodyń Wiejskich „Gwiazdeczki”.

Monika Wójcik, fot. Urząd Gminy Mstów
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OTWARCIE BOISKA W ZAWODZIU. KOSZTOWAŁO OKOŁO DWÓCH I PÓŁ MILIONA

Choć formalny odbiór boiska w  miejscowości Zawodzie miał 
miejsce pod koniec listopada ubiegłego roku, to w niedzielę 10 
września doszło do oficjalnego otwarcia tego obiektu sportowe-
go. 

Boisko powstało w bezpośrednim sąsiedztwie budynku Lokalne-
go Centrum Aktywności Sołectwa Zawodzie. Jego murawa została 
ogrodzona, oświetlona, a także wyposażona w piłko-chwyty. Na 
etapie projektowania całej inwestycji zadbano też o nawodnienie 
i drenaż trawiastej płyty boiska.

Przy boisku zamontowano trybuny sportowe, a obok niego stanę-
ły dwa kontenery pełniące rolę szatni dla zawodników oraz kadry 
trenerskiej. Aktualnie na płycie boiska odbywają się już pierwsze 
treningi zawodników Gminnego Klubu Sportowego „Grom” Po-
czesna.

Koszt realizacji tego przedsięwzięcia sięgnął około 2,5 mln zł. 10 
proc. ze wspomnianej kwoty stanowił wkład własny gminy, pozo-
stałą część sfinansowali podatnicy w ramach środków pochodzą-

Monika Wójcik, fot. Aneta Nawrot/Urząd Gminy Poczesna

cych z tzw. Polskiego Ładu. 

Podczas uroczystości oficjalnego otwarcia obiektu, choć od mo-
mentu jego odbioru minął już prawie rok, pojawił się projektant 
i  wykonawca z  firmy realizującej to zadanie. Zwyczajowo nie 
zabrakło parlamentarzystów, którzy w  ferworze kampanii wy-
borczej znaleźli cenny czas, by zawitać także i  do gminy oraz 
samorządowców z  przedstawicielami lokalnej władzy na czele 
w osobach wójta Krzysztofa Ujmy i przewodniczącej rady gminy 
Iwony Choły. 

Był tradycyjny pokropek, o który zadbał ks. Jarosław Sroka, pro-
boszcz parafii w  Poczesnej. Podczas spotkania nie zabrakło też 
wystąpień zaproszonych gości, którzy gratulowali obiektu, 
a miejscowej drużynie życzyli samych sportowych sukcesów. 

Tego samego dnia odbył się również mecz ligowy pomiędzy GKS 
„Grom” Poczesna a MKS II Tauron Myszków i równolegle piknik 
rodziny, połączony z prelekcją na temat bezpieczeństwa dla naj-
młodszych mieszkańców gminy.

JEDNOSTKA WE WRZOSOWEJJEDNOSTKA WE WRZOSOWEJ
MA JUŻ STO PIĘĆ LATMA JUŻ STO PIĘĆ LAT

We Wrzosowej odbyły się uroczystości związane ze 105. roczni-
cą powstania tamtejszej ochotniczej straży pożarnej. Jubileusz 
połączony został z poświęceniem zakupionego w ubiegłym roku 
samochodu strażackiego.

Licząca czterdziestu dziewięciu członków oraz dwudziestu mło-
dzieżowców jednostka należy do Krajowego Systemu Ratownic-
twa Gaśniczego. 9 września obchodziła swój kolejny jubileusz, 
a  związane z  nim uroczystości rozpoczęły się od raportu, jakie 
prezesowi wojewódzkich struktur związku skupiającego jednostki 
OSP złożył druh Szymon Grzybek.

- Działalność jednostki była i  jest możliwa dzięki wielkiemu za-
angażowaniu jej członków i  ich rodzin. To, że jednostka wrosła 
w  środowisko świadczą chociażby powtarzające się nazwiska 
wśród strażaków. To kultywowanie rodzinnych tradycji i fakt by-
cia strażakiem przechodzi z  ojca na syna, a  niejednokrotnie na 
wnuka, podkreślała druhna Halina Huras przybliżając historię for-
macji z Wrzosowej.

Punktem kulminacyjnym strażackich uroczystości było poświę-
cenie nowego wozu strażackiego, który jednostka otrzymała 
w  ubiegłym roku. Chodzi o  ciężkie, ratowniczo-gaśnicze volvo 
o mocy silnika wysokoprężnego 460 kM. Pojazd ma zbiornik wod-
ny o pojemności dziewięciu tysięcy litrów oraz zbiornik na środek 
pianotwórczy o pojemności dziewięciuset litrów. 

- Nowy wóz przeznaczony jest między innymi do likwidacji zagro-
żeń środowiska naturalnego - mówi wójt Krzysztof Ujma. 

Zakup sprzętu pochłonął 1,3 mln zł. Znacząca część środków po-
chodziła z budżetu gminy, ale przydały się również fundusze po-
zyskane z Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej w Warszawie, Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach, budżetu komen-
danta głównego Państwowej Straży Pożarnej oraz ze środków 
Urzędu Marszałkowskiego w Katowicach. 

- W każdym działaniu najważniejsza jest współpraca, zrozumienie 
i kwalifikacje - podkreślał w swym wystąpieniu włodarz Pocze-
snej, a parlamentarzyści w przemówieniach i przesłanych listach, 
z wyświęconego tyle co nabytku cieszyli się równie mocno.

Jak informuje urząd gminy, wszyscy goście otrzymali podzię-
kowania i  okolicznościowe statuetki. Szczególne wyróżnienie 
otrzymał druh Marcian Kołodziej, honorowy prezes jednostki 
z Wrzosowej, który pracował na jej rzecz przez ponad trzy deka-
dy. Podczas uroczystości wręczono również medale za zasługi dla 
pożarnictwa. Otrzymali je Justyna Wilk, Katarzyna Nowicka, Piotr 
Woźniak, Rafał Skiba, Karolina Skiba, Piotr Bąbik i  Artur Żyłka. 
Z kolei odznaka wzorowego strażaka trafiła do rąk Patryka Szydy.

Monika Wójcik, fot. Aneta Nawrot/Urząd Gminy Poczesna
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SOŁTYS PRZYROWA Z WOJE-
WÓDZKIM WYRÓŻNIENIEM

NAJWIĘKSZA GMINNA INWESTYCJA 
UROCZYŚCIE OTWARTA. KOSZTOWAŁA 
PIĘTNAŚCIE MILIONÓW ZŁOTYCH

28 września w  Bielsku-Białej, podczas Forum Sołtysów Woje-
wództwa Śląskiego, wręczono nagrody w  konkursie „Piękna 
wieś”. Drugie miejsce w kategorii „Najlepszy Sołtys” zajęła Ewa 
Żmuda, sołtys Przyrowa.

Ideą konkursu „Piękna Wieś Województwa Śląskiego” jest wspie-
ranie rozwoju wsi przez pobudzenie aktywności gospodarczej, 
kształtowanie ładu przestrzennego oraz pielęgnowanie środo-
wiska naturalnego. Konkurs promuje także działania związane 
z zachowaniem tradycji oraz wzmacnianiem poczucia tożsamości 
lokalnej wsi.

- Gratulujemy serdecznie i  dziękujemy za dwudziestoletni trud 
pracy włożony na rzecz sołectwa Przyrów, a  tym samym całej 
gminy - podkreśla wójt Robert Nowak.

Piotr Biernacki, fot. Urząd Gminy Przyrów

8 września uroczyście otwarto oczyszczalnię ścieków w Przy-
rowie. Na tak strategiczną inwestycję w gminie czekano niemal 
trzydzieści lat. Inwestycja kosztowała 15 mln zł.

Realizacja tego największego samorządowego zadania trwała kil-
kanaście miesięcy. Firma Przem-Gri z Olsztyna w województwie 
warmińsko-mazurskim rozpoczęła prace wiosną ubiegłego roku. 
Wszystko przebiegało zgodnie z harmonogramem.

Budowa nowej oczyszczalni była dla gminy nie lada wyzwaniem. 
Głównie ze względów finansowych. Tak mały samorząd nie był-
by w stanie sam udźwignąć takiego ciężaru. Kosztowała bowiem 
około 15 mln zł, jednakże 10,7 mln zł z tej kwoty pokryte zostało 
pozyskanymi przez wójta Roberta Nowaka pieniędzmi z Progra-
mu Inwestycji Strategicznych.

- Na tę oczyszczalnię czekaliśmy trzydzieści lat. To inwestycja 
o  znaczeniu ekologicznym, ale także będąca zaczynem do dal-
szych naszych planów - zaznaczył włodarz podczas uroczystości.

Dzięki finalizacji dotychczasowa oczyszczalnia zwiększyła swoje 

Piotr Biernacki, fot. Urząd Gminy Przyrów
moce przerobowe do maksymalnej wielkości 600 m³ na dobę. In-
westycja jest tą z kategorii kluczowych, by móc w przyszłości roz-
wijać sieć kanalizacji sanitarnej na terenie gminy. Jak podkreślał 
wójt Nowak, w planach jest także wykorzystywanie oczyszczonej 
wody do nawadniania okolicznych pól.

W ramach zrealizowanego zamówienia wykonawca zadbał o wy-
budowanie pompowni ścieków surowych, budynku socjalno-
-technicznego, zadaszonych reaktorów biologicznych z zintegro-
wanymi pionowymi osadnikami wtórnymi, stanowiska zlewnego 
ścieków dowożonych z  mechanicznym podczyszczaniem, płyty 
najezdnej czy napowietrzanego zbiornika retencyjno-uśrednia-
jącego ścieków dowożonych. Ponadto powstał zbiornik osadu, 
wiata na agregat prądotwórczy, stanowisko pomiarów ścieków 
oczyszczonych, chlorownia, wiata na osad odwodniony oraz 
pompownia ścieków oczyszczonych.

Prace objęły również infrastrukturę towarzyszącą i zagospodaro-
wanie terenu wokół oczyszczalni jak drogi, ogrodzenie przepom-
powni, chodniki, place manewrowe czy modernizację stacji trans-
formatorowej dla zwiększenia poboru energii. Przy oczyszczalni 
zamontowane zostały także odnawialne źródła energii.

WYBITNIE UZDOLNIENI OTRZYMALI GMINNE STYPENDIA

Podczas ostatniej sesji rady gminy wójt Robert Nowak wręczył 
decyzje o  przyznaniu stypendiów dla wybitnie uzdolnionych 
uczniów szkół podstawowych. Wyróżnienia i gratyfikacje doty-
czyły ubiegłego roku szkolnego. 

Stypendia otrzymali uczniowie Szkoły Podstawowej im. Ada-
ma Mickiewicza w  Przyrowie - Maja Suchecka, Michalina Paw-
lik, Adam Pawlik, Olga Kapkowska, Maja Kapkowska, Magdalena 
Paczyńska, Milena Lipka, Karolina Piasecka, Julia Stanuchiewicz, 
Wanessa Synowiec, Robert Konatowski i Aleksandra Pękala.

Wśród nagrodzonych znaleźli się także podopieczni Niepublicznej 
Szkoły Podstawowej w Zalesicach w osobach Mikołaja Szecówki, 
Filipa Matejko i Patryka Matejko.

- Wszystkim uczniom serdecznie gratulujemy osiągnięć i uzyska-
nych stypendiów oraz życzymy dalszych wspaniałych sukcesów 
- podkreślał włodarz gminy.

Piotr Biernacki, fot. Urząd Gminy Przyrów
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Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej
ze środków WFOŚiGW w Katowicach
odpowiedzialność ponosi Redakcja.

„BEZPIECZNY STRAŻAK” PO RAZ DRUGI. 
MOŻNA STARAĆ SIĘ O DOPOSAŻENIE SŁUŻB

PIĘĆ LAT PROGRAMU „CZYSTE 
POWIETRZE”. INWESTYCJE
ZA PONAD 17 MILIARDÓW
ZŁOTYCH

DUŻE PIENIĄDZE NA „CIEPŁE MIESZKANIE”. 
GMINY MOGĄ APLIKOWAĆ

Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wod-
nej w Katowicach ogłosił drugi nabór wniosków na zakup spe-
cjalistycznego sprzętu, pojazdów i  wyposażenia dla jednostek 
służb ratowniczych z  terenu województwa śląskiego. Jednost-
ki ochotniczych straży pożarnych mogą składać wnioski do 20 
października lub do wyczerpania alokacji środków.

Na działanie w  tej edycji Fundusz zabezpieczył 2 mln zł. Formą 
dofinansowania jest dotacja w  wysokości do 80 proc. kosztów 
kwalifikowanych przedsięwzięcia, lecz nie mniej niż 25 tys. zł i nie 
więcej niż 150 tys. zł dla jednej jednostki OSP.

W  pierwszym naborze, który uruchomiono z  początkiem lute-
go, WFOŚiGW w Katowicach podpisał dziewięćdziesiąt dziewięć 
umów. Łączna kwota przekazanych strażakom środków to ponad 
2,6 mln zł.

Druhowie w  całym województwie mogli dzięki temu zakupić 
choćby trzydzieści cztery quady oraz trzydzieści dwie sztuki 
sprzętu wykorzystywanego w akcjach ratowniczych, jak między 
innymi wysoko ciśnieniowy system gasząco-tnący czy kontener 
platformowy.

Piotr Biernacki, fot. Mirosław Cichy/WFOŚiGW w Katowicach

Dokładnie 19 września 2018 roku wystartował program „Czyste 
Powietrze”. Przez ten okres przeszedł wiele modyfikacji, ale cel 
pozostał niezmienny. Ma ograniczyć niską emisję i emisję szko-
dliwych substancji do atmosfery, podnieść efektywność energe-
tyczną budynków i zmniejszyć zużycie energii.

Program „Czyste Powietrze” – z  budżetem 103 mld zł na lata 
2018-2029 – to największa proekologiczna inicjatywa w polskiej 
historii służąca skutecznej walce ze smogiem oraz poprawie efek-
tywności energetycznej istniejących jednorodzinnych budynków 
mieszkalnych. Do tej pory z finansowej pomocy skorzystało blisko 
siedemset tysięcy polskich rodzin, które zdecydowały się na eko-
inwestycje za ponad 17,5 mld zł.

Obecnie w programie „Czyste Powietrze” obowiązują trzy pozio-
my wsparcia uzależnione od wysokości dochodów. Na termomo-
dernizację i nowe źródło ciepła można dostać nawet 136,2 tys. zł 
– w przypadku najwyższego poziomu dofinansowania. Zaintere-
sowani mają do dyspozycji trzy ścieżki składania wniosków: przez 
internet, w urzędzie (za pośrednictwem gmin lub wojewódzkich 
funduszy ochrony środowiska i gospodarki wodnej) oraz w wy-
branych bankach (Kredyt Czyste Powietrze).

Wnioskodawcy „Czystego Powietrza” mają do dyspozycji trzy 
poziomy dofinansowania, przy czym im niższe są dochody, tym 
wyższa dotacja. Najwięcej, bo aż 135 tys. zł dotacji obowiązuje 
przy miesięcznym dochodzie nie większym niż 1090 zł lub 1526 
zł na osobę (dotyczy odpowiednio gospodarstw wieloosobowych 
i jednoosobowych), oraz dla tych, którzy mają ustalone prawo do 
zasiłku. Kolejny próg dochodowy – przy wsparciu do 99 tys. zł – 
wynosi odpowiednio: 1894 zł lub 2651 zł. Z kolei do 66 tys. zł mogą 
dostać wnioskodawcy, których roczny dochód nie przekracza 135 
tys. zł. Dodatkowe pieniądze – maksymalnie 1,2 tys. zł – można 
uzyskać na wykonanie audytu energetycznego.

To właśnie zmiany wprowadzone z  początkiem bieżącego roku 
doprowadziły do przyspieszenia i  zwiększenia zainteresowania 
Polaków ekologicznymi inwestycjami. Widać to po liczbie złożo-
nych wniosków. W skali kraju złożono już ponad sto czterdzie-
ści pięć tysięcy wniosków na dotacje w wysokości 7,5 mld zł. Co 
istotne, beneficjenci, którzy już wcześniej skorzystali z programu, 
na przykład na wymianę pieca, mogą ponownie aplikować o dofi-
nansowanie termomodernizacji.

- Zadowoleni Polacy, którzy oszczędzają na rachunkach, to naj-
lepsza wizytówka naszego flagowego programu na rzecz czy-
stego powietrza. Nie zapominajmy też, że poza korzyściami 
w  domowych budżetach i  poprawą efektywności energetycznej 
domów jednorodzinnych, mamy również konkretne efekty środo-
wiskowe, czyli mniejszą emisję zanieczyszczeń, a to pozwala nam 
ograniczać zjawisko smogu. Tym samym my i nasi bliscy oddy-
chamy lepszej jakości powietrzem – podkreśliła na jednej z kon-
ferencji prasowych minister klimatu i środowiska Anna Moskwa.

Piotr Biernacki, fot. Freepik

Ruszył drugi nabór wniosków o dofinansowanie w ramach pro-
gramu dla gmin z  terenu województwa śląskiego. W  budżecie 
jest 1,75 mld zł.

„Ciepłe Mieszkanie” ma na celu poprawę jakości powietrza oraz 
zmniejszenie emisji pyłów oraz gazów cieplarnianych poprzez 
wymianę źródeł ciepła i  poprawę efektywności energetycznej 
w lokalach mieszkalnych znajdujących się w budynkach mieszkal-
nych wielorodzinnych.

Wsparciem objęte będą przedsięwzięcia polegające na wymianie 
nieefektywnych źródeł ciepła na paliwo stałe i  poprawie efek-
tywności energetycznej w  lokalach mieszkalnych znajdujących 
się budynkach mieszkalnych wielorodzinnych w tym budynkach, 
w których powstała wspólnota mieszkaniowa.

Program realizowany w  formie dotacji skierowanej do gmin, 
które w  ramach programu mogą uzyskać dotację ze środków 
udostępnionych WFOŚiGW przez Narodowy Fundusz Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki Wodnej, a następie udzielić dotacji 
beneficjentom końcowym realizującym przedsięwzięcie będące 
przedmiotem dofinansowania.

Nabór wniosków dla beneficjentów końcowych będą prowadziły 
gminy na swoim terenie, na podstawie umowy o dofinansowanie 

Piotr Biernacki, fot. Freepik

zawartej z WFOŚiGW w Katowicach. Po przeprowadzeniu naboru 
i  ocenie wniosków o  dofinansowanie pod względem spełnienia 
warunków kwalifikujących do uzyskania dofinansowania w  ra-
mach programu gmina zawrze umowy o dofinansowanie z bene-
ficjentami końcowymi.

Beneficjentem końcowym są:

- osoby fizyczne posiadające tytuł prawny do lokalu mieszkalnego 
znajdującego się w budynku mieszkalnym wielorodzinnym wyni-
kający z prawa własności lub ograniczonego prawa rzeczowego 
albo najmu lokalu mieszkalnego stanowiącego własność gminy 
wchodzącego w  skład mieszkaniowego zasobu gminy, jeżeli nie 
wszystkie lokale mieszkalne w tym budynku stanowią własność 
gminy, spełniające kryteria dochodowe określone w programie;
- wspólnoty mieszkaniowe (w  rozumieniu ustawy z  dnia 24 
czerwca 1994 roku o  własności lokali) obejmujące od trzech do 
siedmiu lokali mieszkalnych, w  budynkach zlokalizowanych na 
terenie gminy.

Intensywność dofinansowania dla beneficjentów końcowych 
uzależniona jest od dochodów beneficjenta końcowego lub osób 
w jego gospodarstwie domowym i ustalona została na:

- poziomie podstawowym - do 30 proc. kosztów kwalifikowa-
nych, nie więcej niż 16,5 tys. zł;
- podwyższonym - do 60 proc. kosztów kwalifikowanych, nie 
więcej niż 27,5 tys. zł;
- najwyższym - do 90 proc. kosztów kwalifikowany, nie więcej niż 
41 tys. zł.

Zaznaczyć trzeba, że progi dochodowe są zbieżne z  tymi, któ-
re obowiązują w programie „Czyste Powietrze”. Wspólnoty mogą 
natomiast pozyskać do 60 proc. kosztów, nie więcej jednak niż 
375 tys. zł.

Dla przedsięwzięć realizowanych przez beneficjentów końco-
wych na terenie gmin znajdujących się na liście gmin, w których 
w wyniku oceny jakości powietrza w strefach za 2022 rok stwier-
dzone zostały przekroczenia poziomów dopuszczalnych pyłu za-
wieszonego PM10 i PM2,5 oraz poziomu docelowego benzo(a)pi-
renu, intensywność dofinansowania podwyższona jest w każdym 
z poziomów o 5 proc.

Wnioski będą przyjmowane 31 stycznia 2024 roku.

Wśród dokonanych zakupów zdecydowano się ponadto na trzy-
dzieści jeden przyczep do transportu, dwadzieścia cztery zesta-
wy specjalistycznego sprzętu elektryczno-elektronicznego, jak 
na przykład kamery termowizyjne, sześć rozpoznawczo-ratowni-
czych lekkich samochodów, pięć kompletów ratowniczego sprzę-
tu pneumatycznego, a także dwie ratownicze łodzie hybrydowe.

Z  propozycji Funduszu skorzystali także i  druhowie z  regionu 
częstochowskiego. Jednostki OSP z powiatu kłobuckiego wzbo-
gaciły się o dziewięć quadów. Uroczystość ich przekazania odbyła 
się 24 września w Kłobucku.
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PROGRAMY DLA CZYSTEGO POWIETRZA

ŚLĄSKIE LIDEREM „CZYSTEGO POWIETRZA”.
UMOWY NA PONAD 1,8 MILIARDA ZŁOTYCH

7 września obchodzony był Międzynarodowy Dzień Czystego 
Powietrza dla Błękitnego Nieba. Święto to ustanowione zostało 
przez Organizację Narodów Zjednoczonych w grudniu 2019 roku. 
Warto przy tej okazji przyjrzeć się działaniom, jakie zostały w na-
szym kraju wdrożone, byśmy mieli coraz lepszą jakość powietrza.

Od kilku lat w Polsce działa wiele programów na szczeblu ogól-
nokrajowym oraz samorządowym, które mają za zadanie wspo-
móc inwestycje w nowoczesne rozwiązania. Takie, które pomogą 
ograniczyć ilość szkodliwych substancji powstałych w  wyniku 
spalania paliw kopalnych.

Sztandarowym jest oczywiście „Czyste Powietrze”, skierowany do 
właścicieli domów jednorodzinnych, z którego można pozyskać 
nawet 136 tys. zł bezzwrotnej dotacji. Jego budżet do 2029 roku 
to aż 103 mld zł, a głównym celem jest poprawa jakości powietrza 
poprzez zmniejszenie emisji pyłów i gazów cieplarnianych, dzię-
ki dofinansowaniu wymiany nieefektywnych i wysokoemisyjnych 
źródeł ciepła oraz zwiększenie efektywności energetycznej ist-
niejących jednorodzinnych budynków mieszkalnych.

Program cieszy się od dawna ogromnym zainteresowaniem wśród 
Polaków. Do tej pory złożono już niemal siedemset tysięcy wnio-
sków na kwotę ponad 17 mld zł, a wypłacono już ponad 6,8 mld zł. 
Jego realizację wpierają gminy, które organizują punkty informa-

7 września obchodzony był Międzynarodowy Dzień Czystego 
Powietrza dla Błękitnego Nieba. Święto to ustanowione zosta-
ło przez Organizację Narodów Zjednoczonych w grudniu 2019 
roku. Warto przy tej okazji przyjrzeć się działaniom, jakie zo-
stały w naszym kraju wdrożone, byśmy mieli coraz lepszą jakość 
powietrza.

Od kilku lat w Polsce działa wiele programów na szczeblu ogól-
nokrajowym oraz samorządowym, które mają za zadanie wspo-
móc inwestycje w nowoczesne rozwiązania. Takie, które pomogą 
ograniczyć ilość szkodliwych substancji powstałych w  wyniku 
spalania paliw kopalnych.

Piotr Biernacki

Piotr Biernacki, fot. Mirosław Cichy/WFOŚiGW w Katowicach

cyjno-konsultacyjne dla swoich mieszkańców. Natomiast ci bene-
ficjenci, których przerastają koszty i nie stać ich na wcześniejsze 
pokrycie wydatków na inwestycje, mogą skorzystać z oferowane-
go przez wiele banków dotowanego kredytu. Dotacja z programu 
przeznaczona jest na częściową spłatę kapitału kredytu.

Mieszkający w  budynkach wielorodzinnych także mogą skorzy-
stać z formy wsparcia inwestycji ekologicznych. Procedura w tym 
przypadku jest jednak nieco inna. Od lipca 2022 roku Narodowy 
Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej wraz z woje-
wódzkimi funduszami wprowadził program „Ciepłe Mieszkanie”. 
Przypomnijmy, że jest on skierowany do gmin, które następnie 
będą ogłaszać nabór dla mieszkańców budynków wielorodzinnych. 
W drugiej połowie września bieżącego roku ruszył kolejny nabór.

Kolejnym przykładem jest program „Moje Ciepło”, wspierający 
zakup pomp ciepła wykorzystywanych do celów ogrzewania lub 
ogrzewania i uzyskiwania ciepłej wody użytkowej w nowo budo-
wanych budynkach. Budżet na jego realizację wynosi do 600 mln zł.

Nowoczesne systemy ogrzewania i  fotowoltaikę promuje tak-
że program „Mój Prąd”. Skorzystało już z niego niemal czterysta 
osiemdziesiąt tysięcy beneficjentów. Łącznie z obecną, piątą edy-
cją, jego wartość zbliży się do 3 mld zł.

Działania prowadzone są również w obszarze elektromobilności. 

W tym przypadku uruchomiono program „Mój Elektryk”, oferu-
jący dopłaty do zakupu lub leasingu samochodów elektrycznych, 
Dopłata do zakupu pojazdu w programie wynosi dla osób fizycz-
nych do niecałych 19 tys. zł, maksymalny koszt pojazdu to nato-
miast 225 tys. zł. Dla osób z Kartą Dużej Rodziny dotacja wynosi 
do 27 tys. zł, przy jednoczesnym braku limitu ceny samochodu 
elektrycznego. Budżet programu to 700 mln zł.

Oprócz osób fizycznych szereg inwestycji mogą ze wsparciem 
z  NFOŚiGW realizować także samorządy. Warto wspomnieć 
o  programach jak „Zielony Transport Publiczny” umożliwiający 
obniżenie wykorzystania paliw emisyjnych w transporcie zbioro-
wym. W ramach tego instrumentu samorządy mogą finansować 
zakup autobusów i  trolejbusów wykorzystujących zeroemisyjne 
źródła zasilania, szkolenie kierowców i mechaników oraz budowę 
lub modernizację infrastruktury wykorzystywanej do obsługi tych 
pojazdów zeroemisyjnych. Budżet programu to ponad 2 mld zł.

- Jest jeszcze szereg innych rozwiązań priorytetowych NFOŚiGW, 
takich jak „Klimatyczne Uzdrowiska”, „Nowa Energia”, „Agroener-
gia”, „Energia dla Wsi” itp., w których samorządy, przedsiębiorstwa 
czy rolnicy mogą uzyskiwać dofinansowanie proekologicznych 
inwestycji, służących poprawie jakości powietrza, zmniejszeniu 
zużycia energii, zwiększeniu konkurencyjności polskiej gospo-
darki i  poprawie jakości życia i  zdrowia Polaków - podkreślają 
przedstawiciele NFOŚiGW.

Sztandarowym jest oczywiście „Czyste Powietrze”, skierowany do 
właścicieli domów jednorodzinnych, z którego można pozyskać 
nawet 136 tys. zł bezzwrotnej dotacji. Jego budżet do 2029 roku 
to aż 103 mld zł, a głównym celem jest poprawa jakości powietrza 
poprzez zmniejszenie emisji pyłów i gazów cieplarnianych, dzię-
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ficjenci, których przerastają koszty i nie stać ich na wcześniejsze 
pokrycie wydatków na inwestycje, mogą skorzystać z oferowane-
go przez wiele banków dotowanego kredytu. Dotacja z programu 
przeznaczona jest na częściową spłatę kapitału kredytu.

Mieszkający w  budynkach wielorodzinnych także mogą skorzy-
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Przypomnijmy, że jest on skierowany do gmin, które następnie 
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Dopłata do zakupu pojazdu w programie wynosi dla osób fizycz-
nych do niecałych 19 tys. zł, maksymalny koszt pojazdu to nato-
miast 225 tys. zł. Dla osób z Kartą Dużej Rodziny dotacja wynosi 
do 27 tys. zł, przy jednoczesnym braku limitu ceny samochodu 
elektrycznego. Budżet programu to 700 mln zł.

Oprócz osób fizycznych szereg inwestycji mogą ze wsparciem 
z  NFOŚiGW realizować także samorządy. Warto wspomnieć 
o  programach jak „Zielony Transport Publiczny” umożliwiający 
obniżenie wykorzystania paliw emisyjnych w transporcie zbioro-
wym. W ramach tego instrumentu samorządy mogą finansować 
zakup autobusów i  trolejbusów wykorzystujących zeroemisyjne 
źródła zasilania, szkolenie kierowców i mechaników oraz budowę 
lub modernizację infrastruktury wykorzystywanej do obsługi tych 
pojazdów zeroemisyjnych. Budżet programu to ponad 2 mld zł.

- Jest jeszcze szereg innych rozwiązań priorytetowych NFOŚiGW, 
takich jak „Klimatyczne Uzdrowiska”, „Nowa Energia”, „Agroener-
gia”, „Energia dla Wsi” itp., w których samorządy, przedsiębiorstwa 
czy rolnicy mogą uzyskiwać dofinansowanie proekologicznych 
inwestycji, służących poprawie jakości powietrza, zmniejszeniu 
zużycia energii, zwiększeniu konkurencyjności polskiej gospo-
darki i  poprawie jakości życia i  zdrowia Polaków - podkreślają 
przedstawiciele NFOŚiGW.
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